
سهامکدامشرکتهابهعنوانسهامعدالتواگذارمیشود
خریدار   برگه های ســهام عدالت در قیمت های 
اسمی 409 هزار تومانی، 492 هزار تومانی، 532 
هزار تومانی و یک میلیون تومانــی در هفته دوم 
مهرماه به ترتیب با کاهش 206 هزار تومانی، 248 
هزار تومانــی، 268 هزار تومانــی و یک میلیون و 
505 هزار تومانی نســبت به هفته گذشته مواجه 
شده اند. با آزادسازی سهام عدالت در اردیبهشت 
ســال ۱399، قیمت این ســهام متاثر از وضعیت 
بازار ســرمایه در آن روزها، بحث مشمول بودن یا 

نبودن سهام عدالت داغ شد.
درحالی که طبق آمار حدود 49 میلیون نفر دارای 
ســهام عدالت هســتند، اما هنوز تعدادی از افراد 
نتوانسته اند سهام خود را دریافت کنند. به عبارت 
دیگر، در طی ســال های گذشــته افرادی وجود 
داشــته اند که با وجود اینکه در شمار دهک های 
کم درآمد جامعه هســتند، مشــمول این سهام 

نشده اند.
دولت دوازدهم درحالی بــه کار خود پایان داد که 
اعلام شد پرونده ثبت نام سهام عدالت بسته شده 
اســت و امکان اینکه مشــمول جدیدی پذیرفته 
شــود وجود ندارد. با این حال برخــی نمایندگان 
مجلس همچنان قول تخصیص ســهام عدالت به 
جاماندگان را می دادند و آمارهــای مختلفی نیز 
از جاماندگان ارائه می شــد و در نهایت نیز زمزمه 
های یک جامعه آماری 20 میلیــون نفری نیز به 
گوش رســید. البته این آمار هرگز از ســوی هیچ 
مسئولی تایید نشــد تا اینکه نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی در لایحه بودجه سال ۱40۱، 
در مصوبــه ای راهکاری بــرای تعییــن تکلیف 
جاماندگان سهام عدالت در سال ۱40۱ مشخص 
کردند. جاماندگان سهام عدالت همچنان منتظر 
هستند تا مصوبه دولت اجرایی شود و آنها بتوانند 

سهام خود را دریافت کنند.
طبق مصوبه مجلس، دولت موظف شــد از محل 
باقی مانده ســهام متعلق به دولت یا شرکت های 
دولتی در بنگاه هــای قابل واگــذاری در هر بازار 
موضوع گروه های )۱( و )2( ماده )2( قانون اجرای 
سیاســت های کلی اصــل چهل و چهــارم )44( 
قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران مصوب 
25 خردادماه ۱38۷ و اصلاحات و الحاقات بعدی 
آن، نسبت به واگذاری سهام عدالت به مددجویان 
جامانده تحت پوشــش کمیته امداد امام خمینی 
)ره( مددجویان سازمان بهزیستی کشور و تمامی 
افرادی که از ســهام عدالت برخوردار نشــده اند 

اقدام کند. 
حدود سه ماه قبل حسین قربازاده، رییس سازمان 
خصوصی سازی، از شناســایی جاماندگان سهام 
عدالت تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی خبر 
داد و اعلام کرد: تعداد جاماندگان تحت پوشــش 
این دو نهاد در مجموع حدود ســه میلیون و 33۷ 
هزار و ۷00 نفر هســتند که حــدود دو میلیون و 

25 هزار نفر تحت پوشــش بهزیستی و حدود یک 
میلیون و 300 نفر تحت پوشش کمیته امداد قرار 

دارند.

 سهام کدام شرکت ها واگذار می شود؟
در همین زمینه، هیــأت وزیران در جلســه روز 
چهارشــنبه خود، وزارت امور اقتصادی و دارایی 
را مکلف کرد، از محل باقیمانده ســهام متعلق به 
دولــت در بانک های صــادرات، ملــت و تجارت، 
شــرکت کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران، 
شرکت مخابرات ایران و صنایع پتروشیمی خلیج 
فارس، نســبت به واگذاری مستقیم سهام به افراد 
فاقد سهام عدالت تحت پوشش کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و سازمان بهزیستی کشور اقدام کند.

براســاس مصوبه هیئت وزیران، مبلغ سهام مورد 
واگذاری به هریک از مشــمولان معادل حداکثر 
یکصد میلیون ریال با اعمــال 50 درصد تخفیف 
به صورت اقســاط ســالانه و به مدت ۱0 ســال 
خواهد بود. همچنین افراد مشــمول این تصویب 
نامه، توسط نهادهای ذی ربط شناسایی و معرفی 
خواهند شــد و احراز عدم تخصیص سهام عدالت 
به آنان )در مقطع واگذاری ســال ۱385( برعهده 

سازمان خصوصی سازی خواهد بود.
سازمان خصوصی سازی نیز مکلف است از طریق 
ســازمان بــورس و اوراق بهادار و تســویه وجوه، 
نسبت به انتقال ســهام به کد سهامداری هریک از 

مشمولان اقدام نماید.

 تکلیف جاماندگان دیگر چه می شود؟
در مورد سایر افراد واجد شــرایط وزارت اقتصاد و 
وزارت رفاه بایــد در یک ســاز و کار علمی افراد را 
شناسایی کنند. در حال حاضر سازوکاری به غیر از 
پایگاه رفاه ایرانیان وجود ندارد و معاونت مربوطه 
در وزارت رفاه لیســت افرادی که در شش دهکی 
درآمدی هستند و سهام عدالت ندارند را مشخص 
کرده است اما تعداد نهایی نیســت. زمانی هم که 
تعداد مشــخص شــود، باید برای منابع از سوی 

دولت و مجلس آن تدبیری اندیشیده شود.

 سهام عدالت چقدر می ارزد؟
ســبد ســهام عدالت از تعدادی ســهام ارزنده و 
نمادهای بزرگ بازار ســرمایه تشکیل شده است 
که در هفته  های گذشته با نوسان در میزان ارزش 
همراه بوده است. این سهام در بهمن ماه با کاهش 
ارزش مواجه شد و در اســفندماه نیز روند نوسانی 

داشت.
ارزش این سهام در هفته اول فروردین ماه برخلاف 
رشد شــاخص های عملکردی بازار ســرمایه، با 
کاهش ارزش مواجه شد، اما در هفته دوم فروردین 
ماه و با رشد شــاخص کل، ارزش سهام عدالت نیز 
رشــد قابل قبولی داشته اســت. البته ارزش این 
سهام در هفته سوم فروردین ماه با افت مواجه شد. 
ارزش این ســهام در هفته چهارم فروردین ماه با 
رشد 4 درصدی که داشــت افزایش قابل توجهی 

پیدا کرد.
ســهام عدالت در تمام هفته های اردیبهشت ماه با 
افزایش ارزش روبرو شــد. ارزش سهام عدالت در 
هفته اول اردیبهشــت ماه با رشد 0.85 درصدی 

مواجه شده است.
 ارزش این ســهام در هفته دوم اردیبهشــت ماه 
کاهش 0.42 درصــدی یافت. ارزش این ســبد 
دارایی در هفته سوم اردیبهشــت ماه رشد 0.68 
درصدی را تجربــه کرد. ارزش ســهام عدالت در 
هفته پایانی اردیبهشــت ماه با رشد ۱.۷ درصدی 

روبرو شد.
ارزش برگه های ســهام عدالــت در هفته ابتدایی 
خردادماه با کاهش ۱.29 درصدی روبرو شد. این 
روند نزولی در هفته دوم خرداد نیز ادامه پیدا کرد 
و ارزش ســهام عدالت در هفته گذشته با کاهش 

2.۱3 درصدی مواجه شد.
این سهام عدالت در هفته ســوم خردادماه باز هم 
با کاهش ارزش ۱.55 درصدی روبرو شــد که این 
مســاله به دلیل افت در شــاخص های عملکردی 
بورس رخ داده است. سبد ســهام عدالت در هفته 
چهارم خردادماه با رشــد 2 درصدی مواجه شد. 
ارزش این ســهام در هفته پایانی خردادماه نیز با 

افت 2.۱5 درصدی داشت.
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شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان

 نوبت دوم مناقصه عمومي دو مرحله اي خرید کالا 

مبلغ تضمین شرکتشماره فراخوان  در سامانه ستادشماره مناقصهشرح مناقصهردیف
در فرآیندارجاع کار)ریال(

4320010051040000642.008.000.000-1401مناقصه عمومی خرید 20دستگاه دیژنکتور خلا 24کیلوولت با متعلقات به همراه مودم  با ارزیابی کیفی1

شرکت توزیع نیروی برق 
استان گیلان

شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان)سهامی خاص( در نظر دارد مناقصه عمومی دومرحله ای 
همراه با ارزیابی کیفی مناقصه گران خرید تجهیزات به شرح  جدول بند 3 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت )ستاد( برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق 
درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس : www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام درسایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 

را جهت شرکت درمناقصه محقق سازند. 

تاریخ انتشارمناقصه در سامانه 1401/07/16 می باشد.
1-  نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: 

شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان )سهامی خاص( به نشانی رشت– بلوار امام خمینی- بالاتر از میدان مصلی با 
شناسه ملی 10861644926 و کد اقتصادی 411334896794 و به شماره ثبت 2952 با کد پستی 41888-67749

2- موضوع مناقصه : خریدتجهیزات بشرح جدول بند 3
3- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: ت

ضمین قابل قبول خریدار برابر بند 14 برگ شرایط و به شرح جدول ذیل:

4- محل دریافت اسناد مناقصه: ازطریق مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(به نشانی
http://www.setadiran.ir

5- قیمت خریداسنادمناقصه مبلغ 500.000 ریال)پانصد هزار ریال( به ازای هرمناقصه  می باشد که  ازطریق 
سامانه ستاد و بصورت الکترونیکی قابل پرداخت می باشد.

6- مهلت دریافت اسناد : ازتاریخ 1401/07/16 لغایت تاریخ1401/07/20  
7- زمان و محل تحویل پیشنهادها: ازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و حداکثر تا پایان وقت 

اداری مورخ1401/08/01 می باشد.
تبصره1:کلیه اسناد می بایست دارای امضای الکترونیکی باشد و در سامانه بارگزاری گردد.

 تبصره2 :پاکت الف شامل تضمین شرکت درفرآیند ارجاع کار)شرکت در مناقصه( علاوه بربارگذاری درسامانه 
فوق می بایست بصورت فیزیکی حداکثر تا پایان وقت اداری مورخ1401/08/01 تحویل اداره دبیرخانه شرکت 

توزیع نیروی برق استان گیلان گردد.
 8- زمان گشایش پاکات مناقصه: 

8-1 پاکات ارزیابی کیفی به تاریخ1401/08/01 بازگشایی  و پس از امتیازدهی کیفی از طریق درج در سامانه ستاد 
به مناقصه گران اعلام می گرد، پاکات الف ، ب  مناقصه گرانی که حداقل امتیاز قابل قبول در ارزیابی کیفی را 
کسب نموده اند در تاریخ 1401/08/07  راس ساعت 9:30صبح  با حضور شرکت کنندگان در مناقصه  در سالن 

جلسات شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان بازگشایی می گردد.
تبصره: حضور شرکت کنندگان در مناقصه  در جلسه ي بازگشایي پاکات  با ارائه معرفی نامه کتبی بلامانع است.
9- تضمین انجام تعهدات قرارداد :  10 درصد مبلغ کل قرارداد به صورت تضمین قابل قبول کارفرما 

براساس برگ شرایط مناقصه.
10- پیش پرداخت قرارداد : 15 درصد مبلغ قرارداد در قبال ارائه ضمانتنامه بانکی.

11- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت کسب اطلاعات بیشتر و ثبت نام در سامانه مذکور 021-41934
12- شماره تلفن های تماس : 33621750- 33606571- 013-33663006 

13-  مناقصه گزار در قبول یا رد هر یک یا تمام پیشنهادات مختار مي باشد.
14- هزینه چاپ آگهی در روزنامه بر عهده دستگاه مناقصه گزار )شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان( می باشد.

در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر به پایگاه های اینترنتی شرح زیر مراجعه فرمایید:
آدرس اینترنتی :

 http://www.setadiran.ir  و  http://www.gilanpdc.ir  و  http://tender.tavanir.org.ir و
http://iets.mporg.ir 

tadarokat@gilanpdc.ir  :  پست الکترونیکی
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/7/14  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/7/16

استناد درخواست شماره 2731 مورخ 1401/02/06  به  دارد  شهرداري شهریار در نظر 
معاونت فنی و عمرانی درخصوص مناقصه عمومی  ) زیر سازی ، جدول گذاری خیابان ضلع 
غربی میدان میوه و تره بار ـ وائین (با برآورد اولیه  15/199/771/156 ریال با شماره فراخوان 
2001093897000102  در سامانه نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام نماید. لذا از متقاضیان واجد 
شرایط دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به شرح ذیل تا ارائه پیشنهاد مناقصه 
گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس 

www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.
1(  مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 760/000/000  ریال می باشد. سپرده نفرات اول و دوم 
مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده بصورت واریز نقدی به حساب 

سپرده اشخاص شهرداری و یا ضمانت نامه بانکی(
2(   سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گردیده است.

3(   شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 
4(   هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 

5(   متقاضیان میبایست داراي حداقل رتبه 5 رشته راه و باند از سازمان برنامه و بودجه کشور 
باشند.

6(   مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1401/07/16 تا تاریخ 1401/07/25 ساعت 13/00 
از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.

7(   مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت 13/00 مورخ 1401/08/05 در سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت.

8(  زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 14/30 مورخ 1401/08/07 در محل : شهریارـ میدان نماز 
ـ جنب پایانه 22 بهمن ـ شهرداری شهریار.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/07/16 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/07/23

آگهی تجدید مناقصه عمومی
)زیر سازی ، جدول گذاری خیابان ضلع غربی میدان میوه و تره بار ـ وائین (

 نوبت اول

محمدصادق کولی وند  - شهردار شهریار
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رئیس جمهور: 
شاهدصفحاتجدیدیازهمکاریبینایران

وتاجیکستانخواهیمبود
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری اسلامی ایران در پیامی 
به امامعلی رحمان همتای تاجیکی خود روابط دوســتانه و برادرانه دو 
کشــور را در کانون توجه قرار داد و گفت: شــاهد صفحات جدیدی از 

همکاری بین تاجیکستان و ایران خواهیم بود.
به نقل از خبرگزاری رسمی تاجیکستان) خاور(، سید ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهوری اســلامی ایران در این پیام به مناســیت  سالروز تولد 
امامعلی رحمــان تصریح کــرد: امیدواریم با توجــه پیوندهای عمیق 
فرهنگی، تاریخــی، تمدنی و زبانی با تداوم نشســت های مشــترک 
هیئت های دو کشور، شاهد صفحات جدیدی از همکاری ها در راستای 

تامین منافع متقابل، تقویت امنیت و ثبات منطقه ای باشیم.
در این پیام تبریک رئیس جمهوری اســلامی ایــران از درگاه خداوند 
متعال خواســتار ســلامتی و توفیق جناب عالی و زندگــی پر برکت و 

سعادت را برای مردم تاجیکستان شده است.
امامعلــی رحمان رئیــس جمهور تاجیکســتان 5 اکتبــر ) ۱3 مهر( 
۷0 ساله شــد. رئیســان  جمهوری روســیه، ترکیه، چین، بلاروس، 
جمهوریآذربایجان و برخی از کشــورهای آســیای مرکــزی نیز تولد 

رحمان را تبریک گفتند.
روابط تهران - دوشــنبه از ابتدای استقلال تاجیکستان در سال ۱99۱ 
در حال رشد بوده که به گفته کارشناسان، پیوند دیرینه فرهنگی، دینی 
و تاریخی میان دو کشــور مهمترین دلیل این تعاملات روزافزون بوده 
است.هفته فرهنگی جمهوری تاجیکستان در ایران نیز پس از ۱4 سال 
وقفه با حضور وزرای فرهنگ ایران و تاجیکســتان در منطقه فرهنگی 
گردشگری اراضی عباس آباد تهران روز سه شنبه هفته جاری گشایش 

یافت.
این رویداد فرهنگی شــامل اجــرای برنامه توســط گروه های هنری 
از جمله گروه نمایش، گروه موســیقی، قرائت شــعر توســط شعرای 
تاجیکســتانی و برگزاری نمایشگاه نقاشــی، عکس، هنرهای دستی و 
لباس های ملی آن کشــور علاوه بر تهران در شــیراز و تبریز نیز برگزار 

می شود.

در نشست هم اندیشی با 100 فعال اقتصادی روسیه
مخبر:ایجادمناطقآزادموانعتوسعهتجارت
رابرطرفواثراتتحریمهاراخنثیمیکند

 معاون اول رییس جمهــور گفت: تحریم های ایران و روســیه نباید به 
بهانه و مانعی برای توقف و کند شــدن برنامه های همکاری دو کشــور 

تبدیل شود.
 محمــد مخبــر در دومین روز از ســفر خود به روســیه، در نشســت 
هم اندیشــی با ۱00 نفر فعالان اقتصادی فدراســیون روســیه که در 
حاشیه دومین مجمع اقتصادی خزر برگزار شــد، اظهار داشت: ایجاد 
مناطق آزاد یکی از راه های خنثی سازی تحریم ها است تا بتوانیم موانع 

پیش روی توسعه تجارت را برطرف و اثرات تحریم ها را خنثی کنیم.
معاون اول رییس جمهور بــه منطقه آزاد آســتاراخان و ظرفیت های 
گسترده این منطقه اشاره و خاطرنشــان کرد: نباید به حجم مبادلات 
فعلی در منطقه آزاد آســتاراخان اکتفا شــود بلکه باید برنامه ای جامع 

طراحی و زمینه توسعه همکاری های اقتصادی فراهم شود.

مخبر خطاب به فعالان اقتصادی روســیه گفت: بایــد از ظرفیت های 
موجود نظیــر مجمع اقتصادی خزر، ســازمان همکاری شــانگهای و 
اتحادیه اوراسیا به نحوی اســتفاده کنیم که مردم کشورهای منطقه از 
این فرصت ها منتفع شوند. سیاســتگزاران هرچقدر هم که خوب کار 
کنند تا زمانی که فعالان اقتصادی پای کار نباشند شاهد رشد و توسعه 

نخواهیم بود.
وی با اشــاره به ظرفیت های دریا به عنوان بســتری مهم برای توسعه و 
پیشرفت، اقتصاد دریا و سرمایه گذاری در این زمینه را مورد تاکید قرار 
داد و اظهار داشــت: فعالان اقتصادی ایران و روسیه باید سقف پروازی 
خود را بسیار بالاتر از سطح فعلی در نظر بگیرند و با شناسایی ظرفیت ها 
و مزیت های متقابل و همچنین تبــادل هیات های اقتصادی و تجاری، 

سطح روابط فیمابین و حجم مبادلات تجاری را ارتقاء دهند.
مخبر بزرگترین مانع پیش روی صادرکنندگان و واردکنندگان را موانع 
بانکی، بیمه ای و تبادلات پولی دانســت و بر لزوم تلاش جدی دو کشور 

برای استفاده از پول ملی برای رفع این محدودیت ها تاکید کرد.
معاون اول رییس جمهور با اشــاره به موضوع مطرح شده در نشست در 
خصوص همکاری دو کشــور در زمینه غذای حلال افزود: برای توسعه 
همکاری در این زمینه، گروهی از جمهوری اســلامی ایران و گروهی از 
روســیه در این خصوص مذاکره و توافقات لازم را منعقد کنند تا مبنای 

فعالیت در این بخش قرار گیرد.
مخبر از شــرکت های روســیه خواســت گزارشــی از نــوع فعالیت و 
ظرفیت های توسعه خود به ســفارت ایران ارائه دهند تا با احصاء و ارائه 
ظرفیت های شــرکت های ایرانی، شناســایی متقابل از ظرفیت های 
اقتصادی دو کشور حاصل و زمینه گســترش همکاری مشترک فراهم 

شود.
وی بــر تبادل هیات هــا و رفت و آمد شــرکت های دو کشــور تاکید و 
ضمن دعوت از فعالان اقتصادی برای ســفر به ایران، خاطرنشان کرد: 
با رفت و آمد شــرکت ها و اتحادیه های ایران و روسیه شناخت دقیقی 
از ظرفیت های دو کشــور ایجاد می شود و بستر گســترش تعاملات و 
مراودات تجاری بیش از پیش مهیا خواهد شد. بنابراین لازم است تمام 
این شــرکت ها و فعالان اقتصادی به ایران بیایند و بــا نیازها و ظرفیت 

های موجود از نزدیک آشنا شوند.
معاون اول رییس جمهور با اشــاره بــه موقعیت جغرافیایــی ایران و 
همسایگی کشورمان با ۱5 کشور، افزود: همکاری و مشارکت با ایران نه 
تنها به تامین نیازهای متقابل منجر می شــود، بلکه بازاری گسترده در 

سطح منطقه را برای فعالان اقتصادی دو کشور به ارمغان خواهد آورد.
گفتنی است وزیر نفت که رییس طرف ایرانی کمیسیون همکاری های 
دو کشور است نیز در این جلسه به تفاهمنامه های موجود به ارزش 40 
میلیارد دلار میان دو کشــور اشــاره کرد و از آمادگی دولت ایران برای 
سرمایه گذاری فعالان اقتصادی روسیه در بخش و نفت و گاز، مشارکت 
در میادین، سوآپ فراورده های نفتی و صادرات محصولات پتروشیمی 
خبر داد.در این نشست که سفیر ایران در روسیه، وزرای امور اقتصادی 
و دارایی، جهاد کشاورزی و رییس سازمان توســعه تجارت نیز حضور 
داشــتند، فعالان اقتصادی حاضر که تعدادشــان به حــدود ۱00نفر 
می رســید، از پیشــنهاد معاون اول رئیس جمهور در مجمع اقتصادی 
خزر در خصوص ایجاد منطقه آزاد تجاری مشترک در میان کشورهای 
ساحلی، استقبال کردند و آمادگی خود را برای حمایت از این پیشنهاد 

ابراز داشتند.

تریبون

خریدار   عضو کمیســیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی دیپلماسی هوشمند دولت 
ســیزدهم را دلیل عضویت رسمی ایران در 
سازمان همکاری های شــانگهای دانست و 
گفت: کشورهای عضو شانگهای با تجارت با 
پول واحد و مشترک می توانند تحریم های 

غرب را خنثی کنند.
مصطفی نخعی، با اشاره آغاز روند عضویت 
ایران در شــانگهای، اظهار داشــت: فلسفه 
همکاری هــای   ســازمان  شــکل گیری 
شــانگهای در اواخر قرن گذشته جلوگیری 
از نفوذ آمریکا و ناتــو در منطقه بود. اعضای 
شــانگهای در مقاطعی بر لزوم جمع شدن 
پایگاه های نظامــی آمریــکا از منطقه نیز 

تاکید کردند.
اتخــاذ دیپلماســی هوشــمند در دولت 
ســیزدهم به عضویت رســمی ایــران در 
ســازمان همکاری های شــانگهای منجر 

شد.
نماینده مــردم نهبنــدان و سربیشــه در 
مجلس ادامه داد: دیپلماسی بسیار دقیقی 
و هوشمندانه دولت ســیزدهم موجب آغاز 

روند عضویت ایران در شانگهای شد.
این نماینده مجلس تصریح کرد: ســازمان 
همکاری های شانگهای به واسطه جمعیت 
بالای کشــورهای عضــو و منابــع انرژی 
که در اختیار این کشــورها اســت، قطب 
بســیار بزرگی در دنیا محســوب می شود و 

کشورهای عضو شــانگهای می توانند وارد 
بازار بکر ایران شوند و ســرمایه گذاری و در 

نهایت اشتغالزایی به ارمغان بیاورند.
وی افــزود: آغاز رونــد عضویت ایــران در 
سازمان همکاری های شــانگهای نشان داد 
که جمهوری اســلامی در شــرایط سخت 
تحریمی غرب توانایی مذاکره و دیپلماسی 
فعال بــرای عضویت در یکــی از مهمترین 
ســازمان های منطقــه و جهــان را دارد تا 
همکاری خــود را در بخش هــای مختلف 
به ویــژه اقتصادی با کشــورهای همســو 

گسترش دهد.
نخعی با اشــاره به تحریم های نفتی و بانکی 
ایران یــادآور شــد: کشــورهای عضو این 
سازمان بزرگترین تولید کنندگان و مصرف 
کنندگان انرژی در دنیا هستند، این موضوع 

فرصت استثنایی برای ایران است.

عضویت ایران در شانگهای فرصت 
مغتنمی برای رفع تحریم ها است

نماینده مردم سربیشه و نهاوند در مجلس 
با تاکید بر اینکه عضویت ایــران در پیمان 
همکاری های شــانگهای در کنــار چین، 
هنــد و روســیه فرصــت مغتنمــی برای 
رفع تحریم ها اســت، گفــت: همچنین از 
فضای ایجاد شــده می توان برای ســرمایه 
گذاری های نفتی بهره برد که به نقش فعال 
ایران درحــوزه انرژی کمــک خواهد کرد 

تا به یکی از مهمتریــن هاب های انرژی در 
منطقه تبدیل شویم.

عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اســلامی تاکید کرد: همانطــور که دولت 
ســیزدهم مذاکرات و دیپلماســی فعالی 
را برای عضویت ایــران در پیمان همکاری 
های شانگهای به کار بســت، امیدواریم به 
همین میزان مسئولان از این فرصت به نفع 

اقتصاد کشور استفاده کنند.

سازمان همکاری های شانگهای نیاز
 به پول واحد برای تجارت دارد

عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اســلامی با تاکید بــر لزوم بــه کارگیری 
پول واحد برای تجارت بین کشــورهای 
عضو شانگهای، اظهار داشــت: : سازمان 
همــکاری های شــانگهای جمعیت قابل 
توجهــی را در خــود جای داده اســت، 
لذا اعضــای این ســازمان مــی توانند از  
پول مشــترک و واحــد بــرای مبادلات 
اقتصادیخــود اســتفاده کنند تــا منافع 
اقتصادی اعضا تامین شــده و تحریم های 
دلاری و بانکی غرب علیه کشورهای عضو 

این سازمان خنثی شود.
این نماینده مجلــس با تاکید بــر افزایش 
توانمندی داخلــی برای پیشــبرد اهداف 
اقتصادی تعیین شده، اظهار داشت: دولت 
و بخش خصوصی برای حضــور در این بازار 

و کسب منافع لازم باید توان خود را افزایش 
دهند. چرا کــه هنوز بخــش خصوصی به 
خودبــاوری و توانایی لازم بــرای تاثیر در 
بازارهای منطقه ای و جهانی نرســیده است 
و لزوم حمایت دولت از این بخش ها بیش از 

پیش احساس می شود.

کارگروه حمایت از بخش خصوصی برای 
حضور در بازارهای هدف تشکیل شود

نخعی یادآور شد: بهتر است دولت کارگروه 
حمایت از بخش خصوصی برای حضور آنها 
در بازارهــای هدف را تشــکیل دهد واین 
کارگروه به صورت مســتمر مشــکلات را 

رصد کرده و پس از اطلاع به دولت، نســب 
به تصمیم گیری برای رفع آنها اقدام شــود 
تا منافع اقتصــادی ایــران از عضویت در 
ســازمان همکاری های شــانگهای تامین 

شود.
وی خاطرنشــان کرد: نقش وزارت خارجه 
در این موضوع بســیار تعیین کننده است و 
حتما باید بخش اقتصادی این وزارتخانه این 
موضوعات را با قدرت پیگیری کند و ســایر 
وزارتخانه ها هم می توانند با توانمند سازی 
داخلی زمینــه افزایش حضــور جمهوری 
اســلامی ایران در بازارهای جهانی را فراهم 

کنند.

خریدار   خطیــب جمعه تهــران با بیان 
اینکه مســئله اصلی کینه آمریــکا و جهان 
سلطه از ایران اســت، گفت: اگر جمهوری 
اســلامی هم نبود اینها از ایــران قوی حذر 
دارند، ایران مقتدر و مستقل و عزتمند برای 

آنها قابل تحمل نیست.
آیــت الله کاظــم صدیقــی در خطبه های 
نمازجمعه این هفته تهــران )۱5 مهرماه( 
در دانشــگاه تهران گفت: پناه دادن به آحاد 
مردم و رفع مشــکلات، نماز شــب، توسل 
به ائمه، چشــم ما را روشــن می کند، ولی 
شایعه پراکنی ها، ایجاد ناامنی ها، دروغ ها، 
حرام خوری ها و بداخلاقی ها برای انســان 
عاقبت بــدی دارد. یادمان نــرود که از دنیا 
می رویم ســر ســفره عملمان می نشینیم 

ببیند چه چیزی آنجا می فرستید.
وی با بیان اینکه صراط مســتقیم امتیازاتی 
دارد و اطمینان آور اســت، افــزود: صراط 
مســتقیم خطی اســت که راه یافتگان این 
راه را پیموده اند و به مقصد رســیده اند، اما 
راه هوس اینگونه نیســت انسان را به پرتگاه 
می برد؛ افراط و تفریط در همــه امور برای 

بشر دردسرسازی است.
خطیب جمعــه تهران در خطبــه دوم نماز 
جمعه با بیان اینکه آتش شیطان خاموشی 
ندارد و توپخانه نفس تعطیلی ندارد و ما نیاز 
به سنگر داریم، گفت: آن سنگر یاد خداوند 
و محبت خداوند و مراقبت از خویشتن است 
که انســان در محضر خداوند سقوط نکند و 
از چشــم خداوند نیفتد چراکه گناه و رذایل 

اخلاقی انسان را از چشم خداوند می اندازد.
آیت الله صدیقی در تحلیل و توضیح حوادث 
اخیر گفــت: همانگونه که رهبــر حکیم و 
فرزانه و فرمانده جنگ نرم و سخت ما مطرح 
فرمودند در این حوادث یکســری مســائل 
فرعی و بهانه ها و یکسری مســائل اصلی و 
اساسی وجود دارد که باید به آن توجه دقیق 

شود.
وی افــزود: مســاله اصلــی این اســت که 
دنیای ســلطه، دنیای اســتکبار، آمریکا و 
صهیونیســت و جبهه تکفیر جنگ آشتی 
ناپذیر با حق، عدالت و دیــن خداوند دارند 
و از روزی که در این ســرزمین پرچم دین 
بالا رفته است، دنیای ســطله ناسازگاری و 
توطئه و خیانت و جنایت را در سرلوحه کار 
خود قرار داده و در این 43 سال روزی نبوده 
و فرصت نبوده که دشــمن از دشمنی خود 

کم بگذارد.
خطیــب نماز جمعــه تهران خاطرنشــان 
کرد: ابتدا آشــوب های قومی بود که در این 
مملکت خلق ها درســت کردند و مســلح 
کردند و ایــن جریان جنایتــکار و خیانتبار 
منافقیــن بیش از ۱۷ هــزار از عناصر مردم 
عزیز و اولیای الهی مانند شــهید دستغیب 
و شهید اشــرفی اصفهانی را به خاک و خون 
کشــیدند و به متن مردم رحــم نکردند و 
گاهی بدن های آنها را سوزاند و اموال مردم 
را به یغما بردند و از هیــچ خیانت و جنایتی 

مضایقه نکردند.
آیت الله صدیقی یادآور شــد: شهید بهشتی 
و مســئولان نظام جمهوری اســلامی که 
پرچم خدمت را در اختیار داشتند در خون 
خود غلطیدند اما بــه برکت آن خون ها یک 
بصیرت و اتحاد و انسجام مجددی پیش آمد 

و مردم در برابر این انحرافات یکدست شدند 
و لوث وجود خبیث آنهــا را از صحنه تاریخ 

کشور محو کردند و به بیرون رانده شدند.
وی عنوان کــرد: وقتی دیدند در آن جهت 
به مقصد نرســیدند جنگ تحمیل کردند 
آن هم جنــگ جهانی، همــه قدرت های 
اتمی متمرکز شدند و صدام را بعنوان یک 
عنصر جاهل و مغرور جلو انداختند؛ هشت 
سال تمام ســلاح غرب و شرق بر سر مردم 
مظلوم ایران ریخته شد و این جوانان عزیز 
ما و مردم پاکباختــه زیر پرچم ولایت خم 
به ابرو نیاورند و بــه تبیعیت از امام گفتند 
تا آخر ایســتاده ایم و تا آخر ایســتادند و 
دشمنان ما با سرافکندگی از صحنه جنگ 

کنار رفتند.
خطیب نماز جمعــه تهران افــزود: جنگ 
تحمیلی از ابتدا شــروع شد ولی بعدها سال 
به سال تشدید شد و بالاخره فتنه های ۷8، 
88، 96 هر کدام از آنها یک فشــار و خیانت 
و جنگ جدیــدی بود که در حد توانشــان 
تدارک دیده بودند ولی در همه اینها نصرت 
الهی بر این مــردم، همواره ایــن اقتدار را 
توانســتند حفظ کند و توطئه ها را یکی بعد 
از دیگری با خروشی مردم خنثی و این افراد 
و عناصر را از صحنه خــارج کردند و انقلاب 

صیانت شد.
آیت الله صدیقی گفت: در این آشوب ها و بالا 
پایین شدن ها می بینید که گردن کلفت ها و 
مدعیان و کســانی که مغرور و فریب خورده 
هستند به نیستی و نابودی می روند و زمین 

از لوث وجود فاسدان پاک می شود.
وی با بیان اینکه حــوادث اخیر بعنوان یک 
توطئه وسیع از ســوی آمریکا برنامه ریزی 
شــده بود، ادامه داد: بنابراین مسئله اصلی 
کینه آمریکا و جهان ســلطه اســت و علت 
این کینه این است که اینها ظلمت هستند 
و با نور نمی سازند؛ اما نکته دوم این است که 
اگر جمهوری ما جمهوری اسلامی هم نبود 
اینها از ایران قوی حــذر دارند، ایران مقتدر 
و مســتقل و عزتمند برای آنها قابل تحمل 

نیست.
آیــت الله صدیقــی بیــان کــرد: دلایل و 
نشانه هایی وجود دارد که نشان می دهد در 
این حادثه، مســئله داخلی نیست و مسئله 

خارجی است. یکی آمادگی این جمع است؛ 
یک مرتبه نمی شــود یک گروهی در همه 
شهرها و اســتان ها با یک سبک مشخصی 
به میدان بیایند خرابــکاری کنند این نوع 
آمادگی بــرای جنایت، چاقوکشــی، قمه 
کشی، آدم کشــی، قرآن ســوزی، مسجد 
سوزی و حســینیه ســوزی و برای هر نوع 
جنایت و قســاوت مشخص اســت که آنها 

آموزش دیده اند و آمادگی قبلی داشته اند.
وی اظهار کرد: نکته ســوم اینکــه در این 
مســیر دلیل روشــن اســت اینکه شخص 
رئیس جمهور پلیــد آمریکا و مقامات بالای 
آمریکایی همه آمدند و بــه صراحت اعلان 
حمایــت و کمک همــه جانبــه تبلیغاتی 
کردند و کشورهای اروپایی مانند انگلیس با 
اینها همصدا بودنــد و اینکه یکی از مقامات 
سیاســی آمریکا به صراحت این آشوب را به 
دیوار برلین تشبیه کرد یعنی همانگونه که 
آلمان شــرقی با فرو ریختن دیوار برلین از 
بین رفت اینجا هم این آخرین قدم اســت و 

نظام فرو می ریزد.
خطیب نماز جمعــه تهران بیــان کرد: 
نکته دیگر این اســت که ایــن تبلیغات 
پرحجم شــبکه ننگیــن و خفتبار بی بی 
سی، من و تو، ایران اینترنشنال سعودی 
و شبکه های مجازی به خصوص توییتر، 
فعالیت خود را در این ایــام ۱0برابر کرد 
و اعــلام کردند امکانات فیلترشــکن در 
اختیار آنها قرار داده انــد و این هم یکی از 

دلایل است.
آیت الله صدیقــی عنوان کــرد: دلیل دیگر 
از طریق دســتگیری این عوامل جنایتکار 
در مراحل مختلف در شــهریورماه، عوامل 
فرانسوی دستگیر شدند بعد گروه ها و افراد 
دیگــر، از بازجویی های این افــراد اینطور 
به دســت آمد که در کنار مرزهای ایران در 
شــمال غرب ایران و در منطقه کردســتان 
آمــوزش می بیننــد و برخــی از آنهــا در 
کشورهای دیگر آموزش براندازی دیده اند 
و مربی تربیت کردند تا آنها بیایند در داخل 
و جوان های بی خبری هم که دوسال گرفتار 
شبکه های مجازی بودند و در مجالس و در 
مدرســه ها و دانشــگاه ها نبودند، لذا ذهن 
خالی و انســان های احساســاتی با ارائه دو 

فیلم کاذب می تواننــد آنها را عصبی کنند و 
علیه کشور خودشان به صحنه بکشانند.

وی با اشاره به کشــفیات نیروهای امنیتی و 
انتظامی از عوامل آشوبگر، خاطرنشان کرد: 
بر اســاس اطلاعیه ای که وزارت اطلاعات 
ارائه کرده انــد معلوم شــد که آنهــا مواد 
منفجره با خود آورده بودنــد و بنای انفجار 
دو هواپیما را و انفجار مراکــز صنعتی ما را 
داشتند و حمله به برخی از مجامع را در سر 
پرورانــده بودند و همه با برنامــه و با الهام از 
بیگانگان بوده اســت و قسمت شمال غربی 
ما کانونی بوده بــرای اجتماع گروهک های 
معاند و ضداستقلال و ضد شــرف که کنار 
صهیونیســت ها توطئه می کردنــد. اینها 
دلایلی بود که نشان می دهد توطئه، توطئه 
اســتکبار و دنیای سلطه اســت و هدف هم 

استقلال، اقتدار و عزت ما است.
آیت الله صدیقی خاطرنشان کرد: نکته دیگر 
اینکه آنها دانشگاه ها را هدف قرار دادند؛ آنها 
دیدند دانشــگاه ها به رسالت اصلی خودش 
می رسد و الان وقت آن اســت که آنها را در 
یک فضــای نگرانی قرار دهند، از دانشــگاه 
شــریف انتقام گرفتند، دانشــگاه شریف بر 
اســاس اطلاع نزدیکی که من دارم و هیات 
فاطمه زهرایی که در آنجا است تعداد بسیار 
زیادی مســتمع دارد، این دانشگاه اثر گذار 

است، حسینی است، ولایی هستند.
وی عنوان کرد: حتی اســاتیدی که سبقه 
انقلابی چندانی هم ندارند در هیات فاطمه 
زهرا در مسائل مذهبی در کنار دانشجویان 
هیاتی حضور دارند؛ دانشــگاه شــریف هم 
در بعد علمی شاخص اســت و هم کارهای 

جهادی بزرگی کرده است.
 بنابراین خواستند در آنجا زهری بریزند که 
انشاالله به زودی مشخص می شود. ما هزاران 
نفر اســاتید بســیجی داریم، دانشجویان 
ما متدیــن و مومــن هســتند و همچنین 
هنرمندان و ورزشــکاران ما متدین و مومن 
که رهبر معظم انقلاب اسلامی به آنها مدال 
داد و آنها را تقویت روحی کــرد و برای آنها 
افتخار بزرگی بود. البتــه اینکه چند نفری 

هم اظهاراتی کردند که چندان مهم نبود.
آیــت الله صدیقی در مورد نقــش ولایت در 
قدم اول، گفت: همیشــه از ابتدای انقلاب 

کســی که در خط مقــدم جبهــه در همه 
پیروزی ها حضور دارد مردم است. مردم در 
این آشــوب ها همه جا مانند سیل خروشان 
راه افتادنــد و عظمت و جلالــی را آفریدند 
که دشــمنان را کور کرد اما رســانه ها این 
را منعکــس نکردنــد. خودمــان دیدیم و 
می دانیم که مردم با انقلاب هســتند مردم 
تا آخر برای حفظ انقــلاب، حجاب، عفت و 

ناموس خودشان ایستاده اند.
وی درباره جانفشــانی ها، صلابت و حضور 
بسیار ستودنی نیروی انتظامی، اظهار کرد: 
همانطور که سردار اشتری فرمانده انتظامی 
اعلام کردند، نیــروی انتظامــی از ابتدای 
انقلاب امتحان خــود را داده انــد. در فتنه 
امتحان دادند و در همه شرایط خطرناک در 
کنار بســیج، جوانان و فرشتگان تیرپرواز ما 
در خط مقدم مطیع ولایــت و در کنار مردم 
و خادم آنهــا بوده اند و در ایــن مرحله هم 
خوش درخشیدند. نیروی انتظامی، بسیج 
و مردم مظلوم واقع شدند اما بدانید با اقتدار، 
مظلومیت را تحمل کردیــد و از روی ضعف 

نبوده است. 
خطیب نماز جمعه تهران ادامه داد: سازمان 
نیروی انتظامی با داشــتن فرماندهانی که 
تربیت شده دانشگاه عشق هشت سال دفاع 
مقدس هستند و در شــرایط مختلف بدون 
هیچ واهمه و ترســی سینه ســپر کرده اند، 
در برابر قاچاقچیــان بین المللی، باندهای 
خطرناک و سرویس های مافیایی، آدم رباها، 
چاقوکش ها همچنین در مساله قاچاق ارز و 
کالا از مرزهای دورافتاده کشــور تا مرکز، از 
کلانشهرها تا روستاها نیروی انتظامی همه 
جا حضور داشته و حافظ ناموس و امنیت و 
قانون و نگهبان آرامش مردم بوده اســت. ما 
این خدمات را پاس می داریم و قدردان آنها 

هستیم.
آیــت الله صدیقی خاطرنشــان کــرد: آنها 
می خواســتند نیروی انتظامــی را منکوب 
کنند، خــواص بی فکــر هم بــا بیرونی ها 
همصــدا شــدند و بیانیه ای صــادر کردند 
و نســبتی دادند که مشــخص بــود دلیلی 
نداشــتند. اما در افروختن آتش اغتشاش 
آنها هم ســهم دارند و باید جبــران کنند و 
اگر جبران نکنند در همه خسارت ها و خون 
پاک شهیدان دســت اینها هم آغشته شده 
اســت و اینها هم در دنیا و آخــرت مواخذه 

می شوند.
وی بیان کرد: نیروی انتظامــی همواره در 
صحنه بوده و بیش از ۱3 هزار شــهید داده و 
علمای صالحی در جمع نیروی انتظامی در 
هدایت دل ها، تبیین احکام و تبیین مسائل 
نظام نورافشــانی کرده انــد و وجود علمای 
ربانــی مقبول در کنــار اینها یــک نیروی 
متدین، کارآمد، سنگرنشین همیشه سینه 

سپرکرده در خدمت مردم هستند.
خطیب نمــاز جمعه تهران افــزود: نیروی 
انتظامــی هیچ گاه و تا این حــد مورد توجه 
مردم نبوده اســت، این کار دشــمن بود که 
خداوند به دست آنها این عزت را به این نیرو 
داد. روزی که در میدان امام حسین اجتماع 
مردمی بود ابراز احساسات مردم و حمایت 
قاطع آنها از پلیــس از عنایت های حضرت 
سیدالشهدا به شــهدای نیروی انتظامی و 

بسیج بود.
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آمارهای گمرک نشان داد
هند؛بزرگترینواردکنندهبرنجبهایران

در میان کشــورهای صادرکننده برنج به ایران »امارات متحده عربی« 
هم دیده می شود. براساس آمار اعلام شده، واردات برنج از این کشور 60 
میلیون و 950 هزار دلار است. آمارهای گمرک نشان می دهد از ابتدای 
فروردین تا پایان مردادماه برنج مورد نیاز کشــور از 5 کشــور »هند«، 
»پاکســتان«، »تایلند«، »امارات متحده عربی« و »مناطق آزاد« وارد 
شده است.هند بزرگترین صادرکننده برنج در جهان است، )با سهم 40 
درصدی تجارت جهانی( هرگونه اختلال در صادرات برنج از این کشور 
می تواند تأثیر زیادی بر امنیت غذایی جهان داشــته باشد و فشارهای 
تورمی در بازار جهانی غذا را افزایش دهد.براساس داده های اعلام شده، 
برنج وارد شده از هند برابر با 583 میلیون و 6۱0 هزار دلار بوده و با این 
شرایط این کشور همچنان توانســته بیشترین حجم صادرات در مدت 

زمان مورد بررسی را به خود اختصاص دهد.
افزایش خرید از هند در حالی رقم خورده که همه ســاله با شروع فصل 
برداشــت و ممنوعیت واردات برنج شــاهد کاهش برنــج در این مدت 
بودیم، اما در ســال جاری با توجه بــه لغو ممنوعیــت واردات برنج در 
دوره برداشــت و نبود محدودیت برای واردات برنج شــاهد ورود بیش 
از یک میلیارد دلار برنج به کشور بوده ایم.»پاکستان« هم در رتبه دوم 
واردکنندگان برنج قرار دارد. براساس آمار در 5 ماه نخست امسال 350 

میلیون و 400 هزار دلار برنج از این کشور وارد ایران شده است.

برنج پاکستانی جایگزین برنج هندی
به گفته دبیر اتحادیه بنکــداران مواد غذایی در حــال حاضر تقاضا در 
داخل کشــور از برنج هندی به پاکســتانی تغییر کرده، به همین دلیل 
مصرف برنج هندی در کشــور کاهش یافته اســت. دلیل این اتفاق هم 
شــباهت برنج پاکســتانی به برنج ایرانی به لحاظ پخت اســت؛ با این 
تفاوت که برنج پاکســتانی یک ســوم قیمت برنج ایرانی در بازار عرضه 
می شود. اما دلیل اینکه همچنان برنج هندی بیشترین سهم را در میان 

برنج های وارداتی داشته، به دلیل قیمت این مدل برنج بوده است.
مجمــوع واردات برنج از »تایلند« هم در این مــدت ۷9 میلیون و ۷۷0 
هزار دلار بوده که با این شرایط این کشــور در رتبه سوم واردکنندگان 

برنج قرار گرفته است.

در میان کشــورهای صادرکننده برنج به ایران »امارات متحده عربی« 
هم دیده می شود. براساس آمار اعلام شده، واردات برنج از این کشور 60 
میلیون و 950 هزار دلار بــوده و از مناطق آزاد هم در این بازه زمانی 2۱ 

میلیون و 630 هزار دلار برنج وارد کشور شده است.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد
علاقهروسیهبرایسرمایهگذاریدربنادرایران

افندی زاده گفت: ایران می تواند سهم بسزایی در انتقال 60 میلیون تن 
کالا که از چین به اروپا منتقل می شود را در اختیار داشته باشد،روسیه 

نیز برای سرمایه گذاری بنادر ایران علاقه دارد.
 معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه ایران از طریق 
آذربایجان به قفقاز و روســیه و از طریق ترکمنستان به کشورهای سی 
آی اس )CIS( متصل می شــود، گفت: مجمع اقتصادی خزر همایشی 
بسیار مهم است که می تواند موجب توســعه ترانزیت میان کشورهای 
همسایه این دریا شــود.افندی زاده با بیان اینکه در سیزدهمین کمیته 
مشترک ایران و روسیه که دو هفته پیش برگزار شد، هدف گذاری برای 
ترانزیت کالا تا ده میلیون تن در ســال 2023 تعیین و مقرر شد برنامه 

عملیاتی توسعه زیرساخت ها هر چه سریع تر اجرا شود.

افزایش حجم ترانزیت تا ۵0 میلیون تن
وی با بیان اینکــه در مجمع اقتصادی خزر برنامه ریــزی برای افزایش 
حجم ترانزیت کالا تا 50 میلیون تن تا سال 2030 در دستور کار است، 
اظهار داشــت: این میزان ترانزیت از طریق حمل و نقل جاده ای، ریلی، 
دریایی و هوایی انجام می شــود و بــا رفع گلوگاه های مــرزی و ایجاد 
کریدورهای ســبز برای کوتاه کردن زمان ترانزیت کالا دستیابی به این 
هدف آسان خواهد بود.معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه تکمیل 
راه آهن رشت - آســتارا در این اجلاس مورد تمرکز طرفین قرار خواهد 
داشت، گفت: ایران سرمایه گذاری لازم برای تملک املاک را آغاز کرده 

است و طرف روسی روسازی و ریل گذاری را انجام خواهد داد.

علاقه روسیه برای سرمایه گذاری در بنادر ایران
افندی زاده با اشاره به علاقمندی روس ها برای سرمایه گذری در بنادر 
شمالی و جنوبی کشور نظیر چابهار و بندرعباس، گفت: پیشنهاد فعلی 
آن ها تکمیل خط ریلی رشــت به انزلی به منظور ایجاد هاب ترانزیتی از 
طریق انتقال کالا با کشتی به بندر انزلی و از آنجا با خطوط ریلی به سایر 

بنادر ایران است.

8۵ درصدجابجایی کالا در کشور جاده ای است
وی به همکاری های میان ایران با ترکمنستان و قزاقستان برای انتقال 
کالا به سمت شبه قاره هند اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 85 درصد 
از جابجایی کالا در کشــور از طریق جاده ای انجام می شــود که باید با 
تکمیل زیرساخت ها و تأمین ناوگان ریلی ترانزیت کالا را از طریق ریل 
و بنادر چابهار و بندرعباس انجام داد.افندی زاده بــا تأکید بر اینکه در 
مجمع اقتصادی خزر بر روی عملیاتی کردن تفاهم نامه های دوجانبه و 
چندجانبه تمرکز خواهیم کرد، گفت: در این اجلاس با کاهش تعرفه ها، 
ایجاد کریدور سبز، رفع موانع داخلی و خارجی و جذب سرمایه گذاری 
تلاش خواهیم کرد تا ایــران را به هاب ترانزیتــی منطقه تبدیل کنیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: کشورمان می تواند سهم بسزایی در 
انتقال 60 میلیون تن کالا که از چین به اروپا منتقل می شود را در اختیار 
داشته باشد و باید از طریق خط آهن اینچه برون و سرخس نقش خود را 
در این زمینه نیز گسترش دهیم.گفتنی است دومین مجمع اقتصادی 
دریای خزر با حضور معاون اول رئیس جمهور ایران و نخســت وزیران 

چهار کشور ساحلی دیگر در شهر مسکو در حال برگزاری است.

بازار

 معــاون اقتصــادی وزارت اقتصاد با اشــاره به اجرای 
آزمایشــی طرح کالابرگ الکترونیکی گفت: چنانچه 
اجرای آزمایشــی طرح نتیجه مثبتی داشــته باشد، 
دولت در سطح گســترده کالابرگ الکترونیکی را اجرا 

می کند.
 یکی از مهم ترین اقدامات دولت ســیزدهم در ســال 
نخست فعالیت خود حذف و اصلاح سیاست ارز 4200 
تومانی بود که بســیاری از کارشناســان آن را اصلاح 

اقتصادی کشور دانستند.
پرداخت ارز 4200 تومانی از ابتدای سال 9۷ آغاز شد 
و در تمام این ســال ها به اذعان بسیاری از کارشناسان 

موجب فساد و ایجاد رانت در کشور شده بود. 
افرادی که دغدغه شفافیت و مبارزه با فساد 
را داشــتند همواره خواهان حذف ارز 4200 

تومانی بودند.
در زمان تنظیم لایحه بودجه ۱40۱، زمانی 
که دولت ســیزدهم بر حــذف ارز ترجیحی 
کالاهای اساسی اصرار داشــت، نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی یک شــرط برای این موضوع 
قرار دادند. شرط نمایندگان عرضه کالاهای مشمول با 

کالابرگ الکترونیکی و با قیمت ها شهریور ۱400 بود.
بر اســاس تصمیم دولت، مقرر شــد طرح کالابرگ 

الکترونیکی به صورت آزمایشی اجرا شود و 
نتیجه طرح به اطلاع ستاد اقتصادی دولت 
برســد تا در این باره تصمیــم لازم اتخاذ 

شود.
حال با گذشــت چهــار ماه از اجــرای طرح 
مردمی سازی یارانه ها و پرداخت یارانه نقدی 
به دهک های یکم تا نهــم درآمدی و برچیده 
شدن صف ها، بسیاری از افراد جامعه ترجیح می دهند 
یارانه را نقدی دریافت کنند تا اینکه برای دریافت کالا 

در صف های منتظر بمانند. 
»هادی سبحانیان« معاون امور اقتصادی وزیر اقتصاد 

در خصوص سرانجام طرح کالابرگ الکترونیکی گفت: 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی تمهیدات لازم را 
در این مورد اندیشیده اســت و آمادگی لازم برای این 

موضوع وجود دارد.
وی افزود: به دلیل حساسیت موضوع مقرر شد که ابتدا 
به صورت آزمایشــی برای برخــی گروه های خاص در 

کشور اجرا شود.
ســبحانیان تصریح کــرد: بــا در نظر گرفتــن تمام 
جوانب اجرای آزمایشــی طرح کالابرگ الکترونیکی 
چنانچه نتیجه مثبتی حاصل داشــت، دولت در سطح 

گسترده ای انجام می دهد.

 معاون عملیات بازار شرکت بورس تهران گفت: انتشار 
اوراق فروش تبعی به دلیل کارکرد بیمه کردن سهم در 
نوسانات بازار سهام موثر اســت و می تواند در افزایش 
اعتماد سهامداران به بازار سرمایه موثر باشد؛ از ابتدای 
سال تاکنون 2۷00 میلیارد تومان اوراق تبعی منتشر 

شده است.  
»مهدی زمانی سبزی«، به ابلاغ دســتورالعمل اوراق 
اختیار فروش تبعی از ســال 9۱ اشــاره کرد و افزود: 

کارکرد اولیــه اوراق اختیار فــروش تبعی بیمه کردن 
سهام است؛ به این صورت که سهامدار عمده می تواند 
اوراق اختیار فروش تبعی منتشــر کنــد و کف قیمت 
ســهم را ببندد و در مدتی در آینده )تاریخ سررسید( 

سهم را از نوسانات قیمت بیمه کند.
وی اظهار داشــت: از ســال 95 تاکنون اختیار فروش 
تبعی علاوه بر بیمه کردن ســهام، کارکرد تامین مالی 
نیز به خود گرفت بــه طوری که ســهامداران عمده و 

اشــخاص حقوقی می توانند با فروش ســهم و انتشار 
اوراق اختیار فــروش تبعی عملًا از بــازار تامین مالی 
کنند.معاون عملیات بازار شــرکت بورس در پاسخ به 
این ســوال که اوراق تبعی چه میزان می تواند در بهبود 
روند بازار تاثیرگذار باشــد؟، گفت: اوراق فروش تبعی 
به دلیل کارکرد بیمه کردن ســهم در نوسانات بورس 
موثر اســت، زیرا این اوراق معمولاً یک ریالی است و با 
انتشار آن روی سهام شرکت هایی همانند شستا، ایران 

خودرو و ... فعالان بــازار می توانند آن را به منظور بیمه 
کردن ســهم  خریداری کرده و با خرید آن دیگر نگران 

نوسانات سهام تا زمان سررسید نباشند.
به گفته زمانی ســبزی، این اقدام می تواند در افزایش 
اعتماد ســهامداران به بازار ســرمایه موثر باشد، زیرا 
شــرکت ها بنا بر درخواست ســهامداران عمده اقدام 
به انتشــار اوراق تبعی می کنند و ارزندگی سهام خود 

اطمینان دارند. 

کالابرگ

سهام

خریدار   بســیاری از قیمت  سهام در نقاط 
جذابی قرار دارند و بازار سرمایه مستعد رشد 
است اما باید دید مشوق های دولت می تواند 
باز هم به کمک بازار ســرمایه بیاید یا بازار 
درگیر رکــود حداقل 6ماهــه دیگر خواهد 

شد؟
 در انتهای آذر ماه سال گذشته وزیر اقتصاد 
جزئیات فرمــان ۱0 بندی را بــرای بورس 
تشــریح کرده که در آن دولت قصد داشت 
با تعدیل کردن قیمت خوراک پتروشیمی، 
کارخانه های فولادی و صنایع ســیمانی به 
حمایت بنیــادی از بازار ســرمایه بپردازد، 
همچنین دولت کاهش 5 درصدی مالیات را 
نیز برای شرکت های تولیدی در نظر گرفت 
تا هزینه های عملیاتی بسیاری از شرکت ها 
کاهش و حاشیه ســود خالص آنان افزایش 
یابد. همچنین دولت حقوق خود در بخش 
معدن را نیز تغییری نــداده و مبلغ 30 هزار 
میلیارد تومان را بــرای صندوق تثبیت بازار 

سرمایه در نظر گرفته بود.
دولت برای اینکــه اوراق بــلای جان پول 
هوشمند بازار ســرمایه نشــود قرار شد تا 
انتشــار اوراق دولتــی را در زمانی قرار دهد 
تا جریــان نقدینگی در حالــت بهتری قرار 
گیرد. دولــت بــرای حمایــت از بانک ها 
و مؤسســات مالــی و حتــی بســیاری از 
شرکت های صادراتی بورس، نرخ تسعیر ارز 
را معادل 90 درصد نرخ سامانه نیما قرار داد 
تا شرکت ها بتوانند با تســعیر ارز سودهای 
جدیدی کسب کرده و وضعیت صورت مالی 
خود را بهبود بخشــند. این ۱0 بند در زمان 
اجرا توانســت شــوک خیلی خوبی به بازار 
وارد کــرده و بــورس را در مرحله نوســان 

مثبت قرار دهد.
بازار ســرمایه بعد از ابلاغ این فرمان شاهد 
نوســان مثبت قوی قرار گرفت و توانســت 
400 هزار واحد رشــد کند، اما چند عامل 
باعث شــد که بــورس بعد از رســیدن به 
مقاومت یک میلیــون و 6۱0 هزار واحدی 
دوباره به حالت ریزشی و نوسانی ادامه داده 
و در 6 ماه اخیــر بیش از 300 هــزار واحد 

ریزش کند.

افزایش نرخ بهره توسط بانک های 
مرکزی دنیا

بانک هــای مرکزی اروپا و آمریــکا برای در 
امان ماندن از تبعات اقتصادی جنگ روسیه 
و اوکرایــن نرخ بهــره را در ماه هــای اخیر 
افزایش داده تا بتوانند تورم را کنترل کنند 
اما این افزایش نرخ بهره باعث ایجاد رکود در 
بازارهای جهانی به ویژه کامودیتی ها شده و 
این موضوع نیــز در کاهش فروش صادراتی 
برخی از شــرکت های بزرگ بورسی ایران 
نیــز تأثیرگذار بــود، کاهــش قیمت های 
جهانی باعث نوسانی شدن صنایع فولادی و 
برخی دیگر از صنایع بزرگ در بورس ایران 

شد.

افزایش فوق العاده کرک اسپرد 
پالایشی ها

اما جنگ روســیه و اوکراین باعث افزایش 
حاشیه ســود پالایشــی ها یا همان کرک 
اسپرد شــد برخی از تحلیلگران این میزان 
را برای پالایشی ها به اندازه 40 دلار ارزیابی 
کردند که در گذشــته رقمی بسیار کمتر از 

این بود، افزایش ســودآوری شــرکت های 
پالایشی باعث شد بسیاری از صندوق های 
سرمایه گذاری و ســرمایه گذاری حقیقی 
و حقوقی به ســمت صنعت پالایشی بیایند 
اما بلاتکلیفی تحلیلگــران در اقتصاد کلان 
باعث شــد آنگونه که پیش بینی می شــد 
شرکت های پالایشــی با اقبال سهامداران 
مواجه نشــود و تنها پالایشــگاه نفت لاوان 
توانست اقبال خوبی از سهامداران را داشته 

باشد.

گرانی محصولات غذایی در دنیا
گرانی محصولات غذایی در دنیا و برداشته 
شدن ارز ترجیحی به ویژه در صنایع غذایی 
باعث شد این شرکت ها با افزایش سودآوری 
و اقبال سهامداران مواجه شوند، اما افزایش 
قیمت جهانی و افزایش قیمت داخلی بدین 
معنا نیســت که تمام شــرکت های غذایی 
وضعیــت خوبــی خواهند داشــت زیرا در 
برخی از آنان هزینه های عملیاتی بیشــتر 
از درآمدها افزایش یافته و حاشــیه سود را 

کاهش داده است.

بلاتکلیفی تحلیلگران در اقتصاد کلان
یکی از عوامــل اصلی ریزش بــورس بعد از 
رشد چهار ماهه یعنی تا انتهای اردیبهشت، 
بلاتکلیفی تحلیلگــران در وضعیت اقتصاد 
کلان اســت، تحلیلگــران اقتصــادی که 
پول های هوشمند را به بازار سرمایه هدایت 
می کنند در این مرحله دست به عصا حرکت 
کرده تا بتوانند ارزیابی درستی از استراتژی 
آینده دولت به دســت آورند، امــا افزایش 
مســتمر و آهسته و پیوســته نرخ بهره بین 
بانکی از اردیبهشت ماه تا اواخر تیر ماه سال 
جاری به اوج رســیده و از 20.36 به 2۱.3۱ 

رسید.
نرخ بهره بین بانکی تأثیر مســتقیمی بر 
نرخ بهره اصلی بانکی دارد و هر چقدر نرخ 
بهره بانکی بالاتر رود پول های هوشمند 
بیشتر برای ورود به ســرمایه گذاری در 
بانک ها و صندوق های ســرمایه گذاری 
با درآمد ثابت ترغیب می شــوند، دغدغه 
فعــالان بازار ســرمایه باعث شــد وزیر 
اقتصاد واکنش نشان داده و در جلسه ای 
مشترک با رئیس سازمان بورس و رئیس 

بانک مرکزی اعلام کند که نرخ بهره بین 
بانکی کاهش خواهد یافت، طبق جدول 
فوق که ســایت رســمی بانک مرکزی 
منتشــر کرده نــرخ بهره بیــن بانکی از 
ابتدای مرداد تا اواخر شــهریور کاهشی 
بود اما باز هم در اواخر شــهریور ماه سال 
جاری شاهد افزایش نرخ بهره بانکی و در 
آســتانه 2۱ قرار گرفتن آن هستیم که 
باعث شده شــاخص کل باز هم واکنش 
منفی نشــان داده و ریزش بازار سرمایه 

ادامه دار باشد.

شکسته شدن خط روند صعودی بورس
شــاخص کل بورس در 30 ماه گذشته یک 
خط روند صعودی ساخته بود و توانسته بود 
به این خط روند پایبند باشد یعنی شاخص 
کل دو بار بــا حمایت این خــط روند به بالا 
پرتاب شده و توانسته بود رشدهای خوبی را 
کسب کند، بار اول در بهار سال ۱400 که با 
حمایت این خط روند تا نزدیکی ناحیه یک 
میلیون و 600 هزار واحد رشد کرده بود، بار 
دوم نیز در زمستان سال ۱400 که توانسته 
بود با حمایت آن به یک میلیون و 6۱0 هزار 

واحد برسد. 
اما شکســته شــدن این خــط روند در 
معامــلات هفته گذشــته بازار ســرمایه 
می تواند بازار را با نوسان یا رکود عمیقی 
مواجه کند البته دولــت می تواند باز هم 
با تغییــر مؤلفه هــای کلان اقتصاد مانند 
نرخ بهره به کمــک بازار ســرمایه بیاید 
اما برخی از کارشناســان بازار ســرمایه 
معتقدند دولــت در این روزهــا اولویت 
مدیریــت و کنترل تورم را داشــته و این 
اســتراتژی به دولت اجــازه نمی دهد تا 
بتواند نــرخ بهره را بــه پایین 20 درصد 

برساند.
بسیاری از قیمت ســهام در نقاط جذابی 
قرار دارند و بازار ســرمایه مســتعد رشد 
اســت اما باید دیــد مشــوق های دولت 
می تواند باز هــم به کمک بازار ســرمایه 
بیاید یا بازار درگیر رکــود حداقل 6 ماهه 

خواهد شد؟

معاونوزیراقتصاداعلامکرد؛اجرایکالابرگالکترونیکیهمچناندرمرحلهآزمایشی
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 کشورهای حاشیه دریای خزر تاکید کردند

انجاممبادلاتتجاریباپولهایملی
خریدار   وزیــر امور اقتصــادی و دارایی 
گفت: کشــورهای حاشــیه دریــای خزر 
بــر افزایــش ســوآپ نفــت و گاز و انجام 
تســویه های تجاری برپایه پول های ملی و 
اتصال شــبکه بانکی تأکید کردند.»ســید 
احســان خاندوزی« در مصاحبه با رســانه 
ملی درباره اهــداف هیئت ایرانی در دومین 
مجمع اقتصادی دریای خزر اظهار داشــت: 
با توجه به اراده سیاســی کشورهای حاشیه 
دریای خزر که از سوی روسای جمهور پنج 
کشــور اعلام شــده، لازم بود که به صورت 
جزئی، توافقات و قراردادهایی در حوزه های 

مختلف اقتصادی، تنظیم و منعقد شود.
وی با بیان اینکه جلسه بســیار خوبی بین 
وزرای اقتصاد پنج کشــور حاشــیه دریای 
خزر برگزار شد، افزود: البته نشست اصلی با 
حضور معاون اول رییس جمهور کشورمان 
و نخست وزیران کشــورهای حاشیه برگزار 
شــده و نتایــج جلســه وزرای اقتصاد در 

نشست نخست وزیران مطرح شد.
وزیر اقتصاد یادآور شــد: در طول یک سال 
گذشته تجارت کشــورهای حاشیه دریای 
خزر حدود 30 درصد افزایش یافته اســت.

خاندوزی با بیان اینکه در نشست معاون اول 
رییس جمهور کشــورمان و نخست وزیران 
کشورهای حاشــیه، پنج محور مورد تأکید 
قرار گرفت، اضافه کــرد: محور اول، تکمیل 
سریع کریدورهای شمال- جنوب است؛ ما 
در شــرق دریای خزر، نقطه اتصال راه آهن 
اینچه برون و در غرب دریای خزر نیز نقطه 
اتصال راه آهن آستارا را داریم که به صورتی 
ریلی به راه آهن کشور و منطقه خلیج فارس 

و دریای عمان متصل خواهد شد.
وی ادامه داد: محور دومــی که مورد تأکید 
قرار گرفت، افزایش ســوآپ نفت و گاز بین 
کشــورهای حاشــیه دریای خزر و محور 
سوم، تسریع در مسیر سبز گمرکی و تبادل 
الکترونیکی اسناد تجاری و همسان سازی 

تعرفه هــای حمل و نقــل بود.وزیر اقتصاد 
اظهار داشت: محور دیگری که مورد تأکید 
قرار گرفته، انجام تسویه های تجاری برپایه 
پول های ملی و اتصال شبکه بانکی و کارت 
های بانکی کشــورهای حاشیه دریای خزر 
با یکدیگر )از جمله شــبکه شــتاب ایران با 
شبکه میر روسیه( اســت.خاندوزی گفت: 
همچنین قــرار شــد کــه وزرای اقتصاد 
5 کشور حاشــیه خزر، نقشــه راه تعاملات 
اقتصادی را با جزئیات کامل تهیه کنند تا در 

دستور کار نشست های بعدی قرار بگیرد.
وی درباره دستاوردهای این نشست گفت: 
به طور مشــخص، درباره سرعت بخشیدن 
به احــداث مســیرهای خط آهن شــرق و 
غرب دریای خــزر از ورودی اینچه برون و 
همچنین ورودی آستارا اجماع نظر صورت 
گرفت که پیش قراردادهای لازم در این باره 
در حال آماده شــدن اســت.وزیر اقتصاد با 
بیان اینکه امیدواریم قرارداد اینچه برون به 

سرعت نهایی شود، افزود: در حوزه افزایش 
ســوآپ نیز توافقاتی بین وزیر نفت ایران و 

مقامات روسیه و قزاقستان صورت گرفت.
خاندوزی اضافه کرد: پیش از این ســفر، در 
جریان مذاکرات رییــس کل گمرک ایران، 
مقدمات لازم برای ایجاد مسیر سبز گمرکی 
فراهم شــده بود و مــا باید به آن، ســرعت 

ببخشیم.
وی ادامه داد: درباره تسویه با پول های ملی 
و تسریع در ارتباط شبکه بانکی نیز نشستی 

با بانک مرکزی روســیه داشــتیم که این 
توافقات، نقطه اتصال بانکی با کشــورهای 
آســیای میانه و کشورهای ســی.آی.اس 
خواهد بود تــا از این طریق، ایــران بتواند با 
همه کشــورهای حاشــیه دریای خزر وارد 

مبادله با پول های ملی شود.
به گزارش شــادا، دومین مجمع اقتصادی 
دریای خزر با حضــور معــاون اول رئیس 
جمهور ایران و نخســت وزیران چهار کشور 

ساحلی دیگر در شهر مسکو برگزار شد.



وزیر جهاد کشاورزی خبر داد
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عضو هیئت مدیره جامعه صنعت کفش ایران خبر داد
افزایشصادراتکفشایرانی

علی لشکری گفت: صادرات کفش در کشور طی 5 ماه نخست امسال از 
نظر وزنی ۱2 درصد و از نظر ارزشی 5 درصد افزایش داشته است.

 عضو هیئت مدیره جامعه صنعت کفش ایران گفــت: از آغاز فروردین 
تا پایان مرداد ماه ۱4 هزار و 355 تن کفش بــه ارزش 33 میلیون دلار 
صادر شده است که نســبت به گذشته رو به بهبود اســت، اما این بدین 
معنا نیست که تولیدکنندگانی که در کشور صادرات انجام می دهند، با 

چالش رو به رو نیستند.
علی لشــکری افزود: تولیدکنندگان کفش در کشــور مجبورند با دلار 
صادراتی مواد اولیه وارد کنند یا این دلار را در ســامانه نیما بفروشــند. 
شــکاف بین دلار حاصل از ارز صادرات و دلار نیمایــی از جمله عواملی 
است که سرعت افزایش صادرات را گرفته اســت. اگر این موضوع بین 
بانک مرکزی و وزارت صمت حل و فصل شــود، شــاهد جهش خیلی 

بیشتری در این حوزه خواهیم بود.
عضو هیئت مدیره جامعه صنعت کفش ایــران در برنامه روی خط بازار 
رادیو اقتصاد یادآور شد: بر اســاس آخرین آمارها سهم صادرات کفش 
ایران به عراق در 5 ماه نخست امسال به 52 درصد کاهش یافته و ترکیه 
و چین به دلیل همین نگاهی که به آن اشاره شد، توانسته اند بقیه سهم 
بازار عراق را که یک بازار بســیار بزرگ است، از ایران بگیرند. برای مثال 
یک زمانی بین 60 تــا ۷0 درصد کفش ایران بــه بازارهای عراق صادر 

می شد.

معاون وزیر صمت اعلام کرد
پایانمهلتثبتشناسهلوازمیدکیخودرو

معاون وزیر صمت گفت: دیروز )جمعه( مهلت قانونی ثبت شناسه کالا 
و کد رهگیری برای 55 قلم لوازم یدکی به پایان  رســید و از این تاریخ به 

بعد محصولات بدون کد شناسه قاچاق محسوب می شوند.
محمدمهدی برادران در یک گفت و گوی تلویزیونی، اظهار کرد: تولید 
و واردات لوازم یدکی خودرو در ماه های گذشته ملزم به دریافت شناسه 
کالا شــده و عرضه کنندگان قطعات یدکی خودرو تــا  دیروز ۱5 مهر 
ماه فرصت داشتند کالاهای بدون شناســه را تعیین تکلیف و برای آنها 

شناسه دریافت کنند.
معاون صنایع عمومــی وزیر صمت افــزود: پس از ایــن تاریخ فروش 
لوازم یدکــی خودرو بدون کد شناســه به عنوان قاچاق محســوب و با 

فروشندگان این کالاها برخورد خواهد شد.

برادران با بیان اینکه تولیدکنندگان لــوازم یدکی باید تولیدات خود را 
در سامانه جامع تجارت ثبت کنند، تصریح کرد: با اینکه 55 قلم از لوازم 
یدکی و قطعات خودرو باید دارای شناســه باشــند اما عرضه کنندگان 
لوازم یدکــی، هنگام خریــد از تولیدکننده به شناســه و کد رهگیری 
کالا توجه کنند.معــاون وزیر صمت گفت: پس از این تاریخ بازرســان، 
قطعات و لوازم یدکی بدون شناسه در ســطح بازار را طبق قانون قاچاق 

جمع آوری خواهند کرد.

 اعلام اسامی شرکت ها تا آخر مهر
آخرینوضعیتوارداتخودرو

سخنگوی وزارت صمت ضمن تشریح آخرین وضعیت واردات خودرو، 
از اعلام اسامی شرکتهای واجد شرایط واردات تا پایان مهر ماه خبر داد.

 یکی از هشــت فرمان رئیس جمهــور برای صنعت خودروســازی که 
اسفند ماه ســال ۱400 صادر شــد، اشــاره به رفع ممنوعیت واردات 

خودرو که از سال 9۷ آغاز شده بود، داشت.
در فرمان رئیس جمهور آمده بود کــه »به منظور افزایش رقابت پذیری 
و رفع شــائبه انحصار، متناسب ســازی قیمت خودرو و جبران کمبود 
تولید به میزان مورد نیاز بازار، موانع قانونی و اجرایی واردات خودرو در 
سال ۱40۱، حداکثر ظرف سه ماه آینده رفع گردد و با افزایش صادرات 
خودرو و قطعات، نســبت صادرات به واردات در صنعت خودرو افزایش 

یابد.«
پس از کش و قوس های فراوان در مــورد واردات یا عدم واردات خودرو 
در اوایل سال جاری و ســپس تنظیم آئین نامه واردات خودرو، 2۱ تیر 
ماه منوچهر منطقــی معاون صنایع حمل و نقل وزیر صمت بر اســاس 
صحبت های فاطمی امین وزیر صمت که از ماه ها قبل و منطبق با فرمان 
رئیس جمهور خبر از واردات خودرو به کشور می داد، وعده ورود خودرو 
تا شهریور ماه را داد و اعلام کرد که »اجرایی شدن این آئین نامه منوط 
به مصوبه هیئت دولت اســت ضمن اینکه بر اساس برنامه ریزی صورت 

گرفته، تا شهریور ۱40۱ واردات خودرو انجام می شود.«
در نهایت اوایل شــهریور ماه آئین نامه واردات خــودرو ابلاغ و وزارت 
صمت نیز چارچــوب واردات را اعلام کرد؛ آنطور کــه متولیان صمت 
می گفتنــد در صورتی که مشــکل در مســیر واردات ایجاد نشــود، 

خودروهای خارجی از آذر و نهایت دی ماه وارد بازار کشور خواهند شد.

اعلام اسامی شرکت های واردکننده تا آخر مهر
در این رابطه امید قالیباف ســخنگوی وزارت صمت  بــا بیان اینکه بنا 
بر درخواســت شــرکت های متقاضی برای تکمیل مدارک مندرج در 
آئین نامه واردات خودرو، یک ماه به آنها فرصت داده شــد، گفت: در سه 
هفته گذشته جلسات متعددی با شرکت های متقاضی واردات خودرو 
برای بررسی مدارک برگزار شــد که در نهایت 2 شرکت مرحله تکمیل 

الزامات قانونی را با موفقیت به اتمام رساندند.
وی افــزود: حداکثر تا پایان مهر ماه اســامی تمام شــرکت های واجد 

شرایط اعلام خواهد شد.
قالیباف ادامــه داد: وزارت صمت با دقت الزامات قانونی را از شــرکتها 
مطالبه خواهــد کرد و توانمندترین شــرکت های کشــور که تضمین 
دهند خدمات پس از فروش و انتقال فناوری را ارائه دهند برای واردات 

خودرو مجوز خواهند گرفت.
ســخنگوی وزارت صمت گفت: ســرمایه گذارانی نیز جهت ســرمایه 
گذاری در بخش حمل و نقــل عمومی اعلام آمادگــی کرده اند که در 

همین راستا در حال مذاکره و اخذ مجوز هستند.

تولید

 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: حدود ۷00 هکتار 
از اراضی واحدهای صنعتی راکد کشور با هدف احیای 

تولید و اشتغال در یکسال گذشته بازپس گیری شد.
ســیدرضا فاطمی امین روز جمعه در حاشــیه بازدید 
از شــرکت آب بند بابل در گفت و گو بــا خبرنگاران از 
الکترونیکی شــدن واگذاری اراضی صنعتی و تولیدی 
در کشــور خبر داد و افزود: بــا برنامه ریــزی اصولی 
درصــدد بازپس گیری اراضــی واحدهــای تولیدی 

غیرفعال هستیم.
وی با بیان این که، در اســتان مازندران مشکل کمبود 
زمین برای اجرای طرح های توســعه ای و راه اندازی 
واحدهای صنعتی و تولیدی محسوس است، گفت: در 
6 ماه گذشــته 35 هکتار از اراضی واحدهای صنعتی 

راکد در این استان بازپس گیری شد.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت تصریح کــرد: در ادامه 
مسیر برای واگذاری این اراضی بدون استفاده تولیدی 

و صنعتی به سرمایه گذاران واقعی اقدام می 
شــود که محصول آن ایجاد اشتغال پایدار و 

تولید خواهد بود.
فاطمی امین اضافــه کــرد: در 6 ماهه دوم 
امســال تمرکز دولت بر روی ایجاد اشتغال 
پایدار در کشــور اســت چراکــه از ابتدای 
فروردین تا شهریور امســال وضعیت تولید 

مطلوب بــوده و باید تا پایان ســال بــرای کاهش نرخ 
بیکاری تلاش کنیم.

فاطمی امین، وزیر صنعت معدن و تجارت امروز جمعه 
به منظور بازدیــد از تعدادی از واحدهــای صنعتی و 
تولیدی و دیدار با فعالان اقتصادی در قالب سفر کاری 

یک روزه وارد استان مازندران شد.
وی پس از ورود به اســتان مازندران در شهرستان آمل 

مورد استقبال مسئولان محلی قرار گرفت.
وزیر صمت پــس از ورود به شهرســتان آمل به زیارت 

امامزاده ابراهیم)ع( رفت و در جوار بارگاه این 
امامزاده عظیم الشان به مقام شامخ شهدای 

این شهرستان ادای احترام کرد.
فاطمی امین همچنین با حضور در شــرکت 
فرآورده های لبنی کاله در آمل و شرکت آب 
بند در بابل از بخش هــای مختلف آن بازدید 

کرد.
بازدیــد از کارخانه نســاجی مازندران در قائمشــهر، 
صنایع چــوب و کاغذ، فــولاد البرز ، کشــت و صنعت 
شمال ایرانیان، فاز 2 شــهرک صنعتی ساری و شرکت 
آرین ســینا از دیگر برنامه های کاری فاطمی امین در 

مازندران است.
همچنین نشســت با فعالان اقتصــادی مازندران در 
استانداری پایان بخش سفر اســتانی و یک روزه وزیر 

صنعت، معدن و تجارت به مازندران خواهد بود.
حدود 80 هــزار نفر به صورت مســتقیم در واحدهای 

تولیدی و صنعتی استان اشــتغال دارند و از مجموع 2 
هزار و 300 واحد صنعتی استان، 46۱ واحد در بخش 
ماشین آلات و فلزات اساسی، ۱39 واحد در بخش برق 
و الکترونیک، ۱۱5 واحد در بخش نساجی، 408 واحد 
در بخش محصولات شــیمیایی، 2۱6 واحد در بخش 
ســلولزی، 530 واحد در بخش کانی غیرفلزی و 36۷ 
واحد صنعتــی نیز در بخش تولیــد محصولات غذایی 

مشغول فعالیت هستند.
بیشترین سهم واحدهای صنعتی اســتان نیز متعلق 
به شهرستان آمل اســت که حدود 400 واحد صنعتی 
فعــال دارد. 26 درصد صنایــع فعال اســتان نیز در 

شهرستان های ساری، بابل و سوادکوه مستقر هستند.
مازندران در حــوزه اشــتغال واحدهــای صنعتی با 
اســتقرار چهار درصــد واحدهای صنعتی کشــور در 
این استان یازدهمین اســتان کشور است و 3.8 درصد 

اشتغال صنعتی را در اختیار دارد.

رییس اتاق اصناف تهران با اشــاره به اغتشاشات اخیر 
گفت: صنف های مختلف با توجه به ناآرامی های اخیر 
آســیب دیدند و این موضوع چرخه اقتصادی کشور را 

دچار چالش می کند.
»قاســم نوده فراهانــی« با اشــاره به اغتشاشــات و 
ناآرامی های اخیر در کشــور، اظهار داشت: اصناف در 

بخش های مختلف کشور از این وضعیت آسیب دیدند، 
زیرا بخشی از کسبه فعالیت خود در ساعات عصر آغاز و 

تا ساعت پایانی شب ادامه می دادند..
وی افزود: این بخش از افراد در اغتشاشــات مجبور به 
بستن مغازه های خود می شــدند تا از آسیب و خسارت 
به امــوال جلوگیری کنند، به همین دلیل مشــکلات 

اقتصادی برای آنها ایجاد شده و می شود.
نــوده فراهانی با بیــان اینکه در صورت بســته نبودن 
مغازه هــا در خیابان هایی کــه ناآرامی هــا در آن رخ 
می دهد امکان تعرض و خســارت بیشــتر وجود دارد، 
تاکید کرد: با عدم فروش محصولات در عصرها از سوی 
صنف های مختلف، این روند اقتصاد را تحت تاثیر قرار 

می دهد.وی با تاکید بــر اینکه امنیت و آرامش، اقتصاد 
حاکم بر کسب وکارها را تامین می کند، تصریح کرد: با 
توجه به این وضعیت، کســبه و بازاری هایی که به طور 
مستقیم با شرایط خیابان در ارتباط نیستند، نیز تحت 
تاثیر قرار می گیرد و به طور قطع بــر چرخه اقتصادی 

کشور تاثیر خواهد گذاشت.

وزیر

اصناف

خریدار  دبیرکل اتــاق بازرگانی ایران و 
عراق گفت: سهم ایران در بازار عراق کاهش 
یافته و بــه منظور بهبود شــرایط باید چند 
تغییر اساســی در ســازوکار تجارت با این 

کشور صورت گیرد.
در روز های اخیر خبرهایی از کاهش ســهم 
محصولات ایرانــی در بازار عراق و پیشــی 
گرفتن ترکیه در این کشــور منتشــر شده 

است.
جهانبخش ســنجابی شــیرازی، دبیرکل 
اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق گفت: 
اگر آمار شــش ماهه امسال را بررسی کنیم، 
تقریبا 3 میلیــارد و 382 میلیــون دلار به 
کشــور عراق صادرات داشــتیم. در مدت 
مشابه، یعنی در شش ماهه اول سال ۱400، 
میزان صادرات 3 میلیــارد و 840 میلیون 
دلار بوده که کاهش حدودا ۱2 درصدی را به 

لحاظ ارزش حجم صادرات نشان می دهد.
سنجابی شــیرازی می گوید: اگر آمار یک 
ساله ۱400 را بررســی کنیم تقریبا نزدیک 
به 9 میلیارد دلار آمار صــادرات ما به عراق 
بوده اســت. یعنی به طور متوسط در هر ماه 
۷50 میلیــون دلار به این کشــور صادرات 
داشــتیم. در شــش ماهه اول امســال اگر 
میزان صادرات را تقســیم بر شــش کنیم 
متوســط آمار ماهیانه ما 560 میلیون دلار 
می شــود و چیزی در حــدود ۱90 میلیون 
دلار به طور ماهیانه نســبت به سال گذشته 
کاهش ارزش صادراتی داشتیم. در شهریور 
ماه این نقطه نگران کننده تر شــده اســت، 
زیــرا در این ماه صــادرات به عــراق 42۱ 
میلیون دلار بوده که نشــان مــی دهد در 
شهریور ماه امسال نســبت به شهریور سال 

گذشته هم کاهش داشتیم.
دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق 
با اشــاره به تاثیرگذاری تورم جهانی گفت: 
نسبت به ســال گذشــته ارزش بیشتری 

نســبت به حجم ثابتی از کالا برای واردات 
پرداخت می کنیــم که آمــار واردات این 

موضوع را ثابت می کند.
 ارزش کالای وارداتی ما در حدود 22 درصد 
در هر تن نســبت به سال گذشــته افزایش 
داشــته و ما گران تــر کالا هــا را خریداری 
کرده ایــم. وقتــی وزن را وارد این مولفه ها 
می کنیم مشخص می شــود که از نظر وزن 
کالای صادراتی هم کاهــش ۱5 درصدی 
داشــتیم، اگرچه در ارزش صادرات با رشد 
مواجه بودیم. این مســئله نشان می دهد با 
رشــد کاذب ناشــی از قیمت های جهانی 

روبرو هستیم.

در دو دهه اخیر ترکیه شریک بهتری 
برای عراق بوده است

او در خصوص افزایش ســهم ترکیه در بازار 

کشــور عراق گفت: ترکیه طی بیست سال 
گذشته به جز یکی دو سال، شریک بالاتری 
نسبت به ما در بازار عراق بوده است. اگرچه 
عراق دومین یا ســومین شــریک تجاری 
ما بوده، امــا ما هیچ وقت بــه رتبه ای بالاتر 
از شــریک ســوم تجاری عراق دست پیدا 
نکردیم و همیشــه ترکیه شریک اول و دوم 
بوده است. در ســال 2022 با رشد جهشی 
صادرات ترکیه به عراق و همینطور صادرات 
رو به رشــد چین به عراق مواجــه بودیم. به 
طــوری که در آمــار هفت ماهه اول ســال 
میلادی که تــا پایان مرداد ماه را پوشــش 
می دهد، چینی ها بیش از ۷.5 میلیارد دلار 
کالا به عراقی ها دادند و ترکیه هم طبق آمار 
بیش از 8 میلیــارد دلاربه عــراق صادرات 

داشته است.
سنجابی شیرازی به تشــریح دلیل اولویت 

داشــتن محصــولات ترکیه بــرای عراق 
پرداخت و گفــت: وقتــی ارزش لیر ترکیه 
کاهش پیدا می کند این یــک فرصت برای 
صادرکنندگان است و تاجران این کشور از 
این فرصت افزایش تورم داخلی نهایت بهره 
وری برای افزایش صــادرات را انجام دادند. 
این به آن معناســت که عراقی ها عملا کالا 
را  نسبت به ســنوات قبل ارزان تر دریافت 

کردند.
او گفت: همزمان با این داستان ما در کشور 
با ســه موضوع روبرو بودیم. تا قبل از حذف 
ارز 4200 تومانی، صادرات بخش زیادی از 
کالا های مورد نیاز عراقی ها از کشور ممنوع 
شــده بود. بخش زیادی از کالا هایی که ما 
در نیمه اول ســال به عراق صادر می کنیم، 
امسال به دلیل وضعیت کشاورزی مناسب 
عراقی هــا دچار ممنوعیــت واردات فصلی 

شد. نکته ســوم این اســت که در فهرست 
تفکیکی آمار صــادرات گاز وارد نشــده و 
در شــش ماهه دوم شــاهد افزایش ارزش 

صادراتی خواهیم بود.

افزایش قیمت کالای داخلی و کاهش 
ضریب سودآوری تاجران عراقی

 ســنجابی شــیرازی می گوید: در نهایت 
می توان رشــد ســهم بــازار چینی ها و 
ترک ها را یکی از علل کاهش ســهم ایران 
در بازار عراق دانســت. اگرچه ارزش پول 
ملی ما هم کاهش پیدا کــرده، اما قیمت 
کالای مــا در داخل افزایــش پیدا کرده و 
هر چقدر قیمــت کالای داخلی ما افزایش 
پیدا کنــد، ضریب ســودآوری برای تاجر 
عراقی کاهش پیــدا می کند و بــه دنبال 
منبع دیگــری برای تامیــن کالای مورد 

نیازش می گردد.
به گفته سنجابی شیرازی، به منظور بهبود  
شــرایط تجارت با عراق، بایــد چند تغییر 
اساسی در ســازوکار خود در مورد تجارت 
با عــراق بدهیــم. اولین تغییــر در بخش 
زیرساخت های تجاری است زیرا نمی شود 
به این شــکل ادامه داد. عمــده تجارت ما با 
عراقی ها بازارچه ای اســت و کمتر تجارت 

مبتنی بر مرز های رسمی داریم.
او می گوید: از فــروش دم کارخانه و تجارت 
پیله وری باید به ســمت ایجاد شرکت های 
بزرگ برای تامین و توزیــع کالا های ایرانی 
در عراق  حرکــت کنیــم و همینطور برای 
تولیدکنندگان بزرگ ایجاد انگیزه کنیم که 

خودشان صادرکننده باشند. 
در مرحله بعــدی باید به ســرعت ظرفیت 
تولید مشترک و تجارت مشترک را تقویت 
کنیــم و از طریــق نشســت های تجارت 
مشترک ســهم خود را در بازار عراق تثبیت 

کنیم.

خریدار  ساداتی نژاد گفت: پس از ۱6 سال 
قرارگاه دیپلماســی غذایی در وزارت جهاد 
کشــاورزی ایجاد شــد،در دولت سیزدهم 
توانستیم بازار ســیب برای پاکستان را باز 
کنیم که در امنیت باغداران ایرانی اهمیت 

دارد.
ســید جواد ســاداتی نژاد در حاشیه سفر 
معــاون اول رئیس جمهــور و هیأت همراه 
به روسیه برای شرکت در مجمع اقتصادی 
خزر، تاکید کرد: در ســفر معاون اول رئیس 
جمهور به روســیه پیشــنهاد ایــران برای 
برگزاری نشست مشــترک امنیت غذایی 
بین کشورهای حاشــیه دریای خزر مطرح 
می شود و جمهوری اســلامی آمادگی دارد 
نقشه راه همکاری های این کشورها در این 

زمینه را تهیه کند.
وزیــر جهاد کشــاورزی با تأکید بــر اینکه 
کشورهای حاشیه دریای خزر لنگر امنیت 
غذایی جهان هســتند، گفت: افزایش 80 
درصدی حجم تجارت کشاورزی با روسیه 
نشانگر عزم جدی دو کشور در توسعه روابط 
کشــاورزی و همچنین در راستای توسعه 

سیاست همســایگی دولت سیزدهم است. 
طبق برنامه ریزی ها ظرف یک ســال آینده 
و در گام اول، حجم تجارت کشــاورزی بین 

دو کشور تا 6 میلیارد دلار افزایش می یابد.
وی گفــت: بــه دنبال ایــن هســتیم تا با 
رایزنی هــای پیــش روی در ایــن مجمع 
مقدمات لازم برای برگزاری اولین نشســت 
همکاری های کشاورزی بین ایران و روسیه 
و سایر کشــورهای حاشــیه خزر را فراهم 
کنیم. در همین راســتا برای اولیــن بار و با 
تلاش های وزارت جهاد کشــاورزی سامانه 
قرنطینه دو کشور ایران و روسیه به هم وصل 
می شــود و در عین حال برنامــه داریم تا با 
گسترش همکاری های دانشگاهی و علمی 
به تســهیل روابط دو کشــور کمک شایان 

توجهی شود.
ساداتی نژاد با اشــاره به توافقات و تفاهمات 
با ســایر کشــورهای حاشــیه دریای خزر 
در زمینه هــای صــادرات و واردات غلات و 
مرکبات، ادامه داد: نــگاه کلی وزارت جهاد 
کشــاورزی دولت ســیزدهم ایجاد امنیت 
غذایی پایدار بــرای مردم اســت که یکی 

از ابعاد آن توجه به تولید داخل اســت و در 
زمینه گندم دولت ســیزدهم نشان داد که 
کاملًا به سمت امنیت پایدار غذایی حرکت 
می کنــد تا جایــی که تمام شــاخص های 
تولیدات کشاورزی از ابتدای دولت تا کنون 
مثبت بوده اســت.وزیر جهاد کشاورزی با 
بیان اینکه با نگاه به تولید داخل در مســیر 
امنیت پایــدار غذایــی در حــال حرکت 
هستیم، افزود: در اقلامی که در داخل تولید 
نمی شود نیز توانســتیم نیازهای کشور را با 

واردات به موقع تأمین کنیم.
وی بــا تاکید براینکــه هم اکنــون میزان 
ذخایــر راهبــردی و کالاهای اساســی در 
دولت سیزدهم در تاریخ کشــور بی سابقه 
اســت، تصریح کرد: پس از جنگ اوکراین 
کشورهای اروپایی دچار مشکلات بسیاری 
در تأمین کالاهای اساسی خود شدند و این 
درحالیســت که جمهوری اســلامی ایران 
با وجود اجرای طرح اصــلاح یارانه ها هیچ 

مشکلی در فراوانی کالا در کشور نداشت.
ســاداتی نژاد با اشــاره بــه اینکــه پس از 
۱6 ســال قــرارگاه دیپلماســی غذایی در 

وزارت جهاد کشــاورزی ایجاد شد، گفت: 
در دولت ســیزدهم توانســتیم بازار سیب 
برای پاکســتان را باز کنیم کــه در امنیت 
باغداران ایرانی در 22 اســتان کشور بسیار 
حائز اهمیت است و همچنین بعد از 6 سال 
صادرات مرغ به عراق انجام شــده اســت و 
توانستیم به بازار کشور چین در بخش های 
لبنیات و مرکبات نیز ورود کنیم. در همین 

مسیر تعاملات با کشورهای حاشیه خزر نیز 
بازارهای جدیدی را برای کشاورزان ایرانی 

ایجاد می کند.
گفتنی اســت دومیــن مجمــع اقتصادی 
دریای خزر با حضــور معــاون اول رئیس 
جمهور ایــران و نخســت وزیــران چهار 
کشور ســاحلی دیگر در شهر مسکو در حال 

برگزاری است.

وزیرصمت:۷۰۰هکتارازاراضیواحدهایصنعتیراکدکشوربازپسگیریشد

اغتشاشاتاخیرچرخهاقتصادیرادچارچالشکرد
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 سرمایه گذاری مشترک با مسکو برای تولید ال ان جی
ایرانپلانتقالفرآوردههاینفتیوگازیروسیه

وزیر نفت گفت: ترانزیت و ســوآپ نفت و گاز از روسیه، ایران را به هاب 
انرژی منطقه تبدیل و درآمدهای ارزی فراوانی نصیب کشور می کند.

بــه گــزارش وزارت نفت، جــواد اوجــی که به همــراه معــاون اول 
رئیس جمهوری و هیئــت ایرانی بــرای شــرکت در دومین همایش 
اقتصادی خزر به روسیه سفر کرده است، در حاشیه این مجمع با اشاره 
به همکاری های ایران و روسیه در حوزه انرژی اظهار کرد: ایران و روسیه 
به عنوان کشــورهای صادرکننده گاز همکاری هــای فراوانی در حوزه 
سوآپ انرژی انجام داده اند و در سفر به روســیه هم تفاهم های تازه ای 
برای ایجاد تأسیسات و بهره برداری از میدان های گازی مشترک ایجاد 

می شود.
وی با اشاره به جایگاه شــرکت گاز پروم روســیه در صنایع نفت و گاز 
در دنیا از ســرمایه گذاری مشــترک برای تولید ال ان جی )گاز طبیعی 
مایع( و فناوری های مرتبط با تأسیســات گازی خبر داد و تصریح کرد: 
خوشبختانه با این شرکت و شــرکت های دیگر مذاکرات خوبی انجام 
شده است که سقف تفاهم نامه های آن تا 40 میلیارد دلار می رسد و این 
شــرکت ها در میدان های نفت و گاز کشورمان سرمایه گذاری می کنند 
و هزینه های آن را  پس از بهره برداری از بخش تولید برداشــت خواهند 

کرد.
وزیر نفت همکاری دو کشــور ایــران و روســیه در میدان های پارس 
شــمالی، کیش و  فشــارافزایی میدان پارس جنوبی را موضوعی مهم 
برشــمرد و اظهار کرد: در زمینه صادرات گاز به پاکســتان و عمان نیز 
تفاهم نامه هایــی امضا کرده ایم و احداث خط لوله صــادرات به این دو 
کشور همسایه به صورت مشــترک میان ایران و روسیه انجام خواهد 

شد.
اوجی با اشاره به ســوآپ فرآورده های نفتی نظیر بنزین در دریای خزر 
و نیز تهاتر اقلام غیرنفتی با نفت گفت: دو کشــور قادر هســتند تا ۱0 
میلیون تن ســوآپ فرآورده های نفتی و غیرنفتی داشــته باشــند که 

خوشبختانه تأسیسات زیربنایی آن وجود دارد.
وی همکاری ایران با کشورهای حوزه خزر در موضوع نفت و گاز و انرژی 
را راهبردی خواهند و افزود: قطع گاز صادرات روســیه به اروپا و تغییر 
شرایط بین المللی ســبب شــده تا ایران بتواند پل انتقال فرآورده های 
نفتی و گازی روسیه به ســایر کشورها باشــد و به قطب گازی منطقه 

تبدیل شود.

ضرورت توسعه همکاری با کشورهای ساحلی خزر
وزیر نفت به موضوع ترانزیت برق نیز اشاره و تصریح کرد: در این زمینه 
خطوط انتقال نیرو در کشــور ظرفیت مناســبی برای انتقــال برق از 
آذربایجان و ترکمنستان به کشورهای دیگر و حتی سوآپ با کشورمان 
را فراهم کرده اســت و تلاش می کنیم از نظر فنی همه اشــکالات این 

موضوع را رفع و رجوع کنیم.

اوجی به سایر همکاری های دو کشــور در حوزه ترانزیت، پتروشیمی، 
ســرمایه گذاری های مشــترک، تأمین تبادلات محصولات کشاورزی 
و تولید محصولات دانش بنیان اشــاره کرد و گفت: تولیدات مشــترک 
شــرکت های دو کشــور در بخش هــای مختلــف نظیــر پمپ های 
درون چاهی افزون بر تأمین نیاز داخلی بــه بازارهای منطقه نیز صادر 

می شود و ایران در این بخش دانش و فناوری لازم را بومی خواهد کرد.
وی اظهار امیــدواری کرد که با حضور معــاون اول رئیس جمهوری در 
مسکو و گفت وگوهای دو و چندجانبه با کشورهای ساحلی خزر، بتوان 
مناسبات اقتصادی با کشــورهای این منطقه را بیش از گذشته توسعه 

داد و توافق های انجام شده را عملیاتی کرد.

معاون برق و انرژی وزیر نیرو:
تابستان۱۴۰۱بدونخاموشی؛نتیجه۱۰۰برنامه
عملیاتیوزارتنیرودردولتسیزدهمبود

 معاون امور برق و انــرژی وزیر نیرو گفت: اقدام هــا و برنامه ریزی های 
خیلی زیادی صــورت گرفت تا توانســتیم تابســتانی بــدون اعمال 

خاموشی را پشت سر بگذاریم.
 با برنامه ریزی های دولت ســیزدهم، تابستان امســال بدون خاموشی 
سپری شــد. این در حالی است که در سه ســال پایانی دولت روحانی، 
به علت کاهش ســرمایه گذاری  در حوزه تولید برق، کشــور با بحران 

خاموشی مواجه شد.

آمارهای رســمی هم نشــان می دهد دولت روحانــی کمترین میزان 
افزایش ظرفیت تولید برق را به نام خود ثبت کرده است.

با این حال، وزارت نیرو در دولت ســیزدهم از ابتدای شروع به کار خود 
برنامه های مدونی برای توقف خاموشــی ها در تابستان ۱40۱ طراحی 
کرد. این برنامه ها شــامل افزایش 6 هزار مگاواتــی ظرفیت تولید برق، 
مدیریت مصرف برق صنایــع بدون اثرگذاری بر تولیــد آنها، مدیریت 
مشترکان پرمصرف خانگی و ساختمان های اداری و عمومی بود. همه 
این اقدامات سبب شد دولت ســیزدهم در صنعت بر در سال اول خود 

نمره مثبت بگیرد.
در همین زمینه »همایــون حائری« معاون برق و انــرژی وزیر نیرو در 
گفت وگو با خبرنــگار اقتصادی ایرنــا بیان کــرد: اقدام های مختلف 
و هماهنگی هــای زیادی انجــام شــد و برنامه ریــزی دقیق صورت 
گرفت و علاوه برآن زمان نیز از دســت نرفت. با ایــن اقدام ها در بخش 
تولید توانســتیم افزایش ظرفیت تولید به میزان  6 هــزار مگاوات که 

برنامه ریزی شده بود را محقق کنیم.
معاون برق و انــرژی وزیر نیرو گفــت: در بحث مدیریــت مصرف هم 
کارهای بســیار خوبی صورت گرفت و هماهنگی و تعامل خوبی که به 
وجود آمد باعث شد این دستاورد را داشته باشــیم. همچنین یک صد 
برنامه  از اواخر شهریور سال گذشــته تهیه شده بود که تلاش شد انجام 

شود.
وی افزود: همه ایــن اقدام ها و نیز همکاری خوب مردم ســبب شــد 

تابستان را بدون اعمال خاموشی سپری کنیم.

نیرو

 رئیس حوضه آبریز زاینده رود گفت: خط تونل ســوم 
کوهرنگ باید وارد مدار شود تا وضعیت حوضه آبریز با 
کمک بارش ها کمی به تعادل برســد در غیر اینصورت 

شرایط سختی برای کشت پاییزه خواهیم داشت.
علیرضا الماسوندی درباره اقدامات دولت برای حوضه 
آبریز زاینده رود، اظهار داشت: طرح جامع حوضه آبریز 
زاینده رود در مــدت زمانی کمتر از چهــار ماه تدوین 
شد که در آن محاســبه و میزان تخصیص ها در حوضه 
زاینده رود و عدالت در توزیع بر اساس مدل های برنامه 

ریزی منابع آب در طرح های جامع، دیده شده است.
وی ادامــه داد: نتایج همه این ها مشــخص و اطلاعات 
منابع و مصارف تدقیق شــده اســت و کاری که شاید 
چندین ســال طول می کشــید طی چهار ماه انجام و 
برنامــه اقدامات احصا شــده و گــزارش اولیه خدمت 
رئیس جمهوری ارائه شــد و ایشــان برای اجرا دستور 

دادند.
رئیس حوضه آبریز زاینده رود افزود: بر اســاس آن ما 

تقویمی در ارتبــاط با اقدامــات اجرایی در 
حوضه زاینــده رود تهیه کردیــم زیرا دیگر 
نمی خواهیــم درباره آن ها حــرف و گفتگو 
باشد و باید وارد فاز عملیاتی شده و اقدامات 
جهادی آغاز شــود؛ در این راســتا در حوزه 
تحویل حجمی از ماه های آینده آغاز خواهیم 
کرد و در حــوزه تأمین نیز اقداماتی شــده 

است.
الماسوندی در خصوص سرنوشت تونل سوم کوهرنگ 
که بهار امســال خط اضطرار آن وارد مدار شــد و پس 
از دو هفته متوقف شــد، ابراز داشــت: در رابطه با تونل 
سوم کوهرنگ با اســتان صحبت هایی شده با توجه به 
اینکه کشــاورزان در این فصل مصارفی ندارند، حتی 
با فرماندار شــهر کوهرنگ نیز گفتگوهایی داشتیم، با 
استاندار اصفهان نیز مسائل را مطرح کردیم تا تعاملی 
صورت گیــرد که بتوانیــم انتقال تونل ســوم را برای 
سد زاینده رود داشته باشــیم و فکر می کنم این طرح 

اجرا خواهد شــد.وی تصریح کرد: اگر خط 
کوهرنگ ســه وارد مدار شــود که باید وارد 
شــود کمی شــرایط حوضه متعادل خواهد 
شد و امید است که بتوانیم با ظرفیتی که در 
اثر بارندگی در سرشــاخه ها خواهیم داشت 
و اضافه شــدن این خط، شرایط حوضه آبریز 
متعادل شود، اگر تونل ســوم کوهرنگ وارد 
مدار نشود شــرایط ســختی را در حوزه کشت پاییزه 

خواهیم داشت.
رئیس حوضه آبریــز زاینده رود در خصــوص میزان 
تخصیص ها برای بخش های شرب، کشاورزی، صنعت 
و محیط زیست در سال آبی جدید ۱40۱- ۱402 این 
حوضه، گفت: هنوز مقــدار تخصیص برای بخش های 
مختلف مشخص نیست اما قرار است بخشی از خسارت 
کشاورزان برای تملک اراضی داده شود ضمن اینکه با 
اســتاندار اصفهان و همچنین وزیر نیرو صحبت کردم 
و وزیر محترم دســتور دادند که طرح انتقال را داشته 

باشیم تا با بارش های ماه های پیش رو برای ذخیره سد 
زاینده رود برنامه ریزی شود.

 عملیات اجرایی تونل ســوم کوهرنگ در سال ۱3۷۷ 
با هدف تأمیــن آب به میــزان حــدود 255 میلیون 
مترمکعب در ســال برای تأمین بخشــی از کمبود آب 

منطقه مرکزی ایران آغاز شد.
قرارداد ســاخت سد تونل ســوم کوهرنگ نیز در سال 
۱389 بسته شد و قرار بود سال ۱393 به بهره برداری 
برسد. هر چند عملیات اجرایی سد مخزنی این تونل در 
چند سال اخیر بدلیل مشــکلاتی از جمله منابع مالی 
متوقف ماند اما خط اضطرار تونل ســوم کوهرنگ بهار 
امسال وارد مدار شــد که مدتی بعد پمپاژ این خط نیز 

متوقف شد.
گفتنی است اگر پروژه تونل و سد کوهرنگ سه تکمیل 
و به بهره برداری برســد با توجه به کاهش ظرفیت این 
خط در مجموع سالانه ۱20 میلیون مترمکعب آب به 

حوضه آبریز زاینده رود می توان انتقال داد.

23 کشور عضو سازمان کشــورهای صادرکننده نفت 
و متحدانــش )ائتلاف اوپک پلاس( در سی وســومین 
نشست خود با کاهش روزانه 2 میلیون بشکه ای تولید 

برای ماه نوامبر )آبان ماه - آذرماه( به اجماع رسیدند.

 براســاس تصمیم نشســت وزیــران نفــت و انرژی 
اوپک پلاس، ســهمیه تولید نفت خام کشورهای عضو 
این ائتلاف در ماه نوامبر 2 میلیون بشکه در روز کاهش 

می یابد.

اوپک پلاس در نشست ســی ودوم هم ۱00 هزار بشکه 
از تولید خود کاسته بود.

اوپک پلاس در واکنش به فروپاشی تقاضا در اوج بحران 
شیوع ویروس کووید -۱9، تولید خود را از ماه مه سال 

2020، 9 میلیــون و ۷00 هزار بشــکه در روز معادل 
حدود ۱0 درصــد از تقاضای جهانی محــدود کرد، اما 
پس از آن زمان با بهبود تقاضــا، محدودیت عرضه را به 

مرور تسهیل کرده است.

زایندهرود

نفت

خریدار  ســخنگوی صنعــت آب گفت: 
توافق شد تا کمیته مشترکی بین دو کشور 
ایران و ترکیه تشکیل و مسائل آبی مشترک 
در این کمیته بحث و بررسی شود، جلسه ای 
نیز در این زمینه در آبــان ماه برگزار خواهد 

شد.
فیروز قاســم زاده، درباره مذاکرات با ترکیه 
در خصوص حوضــه ارس اظهار داشــت: 
توافق شد تا کمیته مشترکی بین دو کشور 
ایران و ترکیه تشکیل شــود و مسائل آبی 
مشترک در این کمیته بحث و بررسی شود 
و جلســه ای نیز در آبان ماه برگزار خواهد 

شد.
وی افزود: در حال حاضر روی چارچوب های 
همکاری مذاکره می شود، هنوز به مباحث 
فنی و مدیریت منابــع آب ورود نکرده ایم، 
خواست ما از ترکیه این بود که حتما مباحث 
بین المللــی در رودخانه دیده شــود، یعنی 
اینگونه نباشد که سیاست هایشان منافع و 
یا حقوق کشــورهای پایین دست و از جمله 
ایران را تحت الشــعاع قرار دهــد، به همین 
خاطر کمیته و کارگروه دائمی تشکیل شد 
که هدف آن مذاکرات برای تنظیم سندهای 
همکاری اســت که در آنجا تضمین خواهد 

شــد که ما در بحث آب چقدر حقوق داریم 
و این حقوق به چه نحوی باید تامین شود.

سخنگوی صنعت آب تصریح کرد: در بحث 
آلایندگی ارس هم کشــورهای بالادســت 

این حوضه زیاد هســتند،  دســتگاه متولی 
در حــوزه آلایندگی در عرصــه بین الملل؛ 
وزارت امور خارجه، در بخش محیط زیست؛ 
ســازمان حفاظت محیط زیســت است و 

وزارت نیرو به عنوان همکار با دستگاه های 
دیگر کار می کند، ما به خاطر مسئولیتی که 
در تامین آب داریم در تمام نشست ها حضور 
داریم و تمام اطلاعات مــورد نیاز در اختیار 

مراجع قرار داده شده، طبق رایزنی هایی که 
در گذشته اتفاق افتاده وزارت نیرو به عنوان 

یک مطلع موضوعات را منعکس می کند. 
وی ادامه داد: طبق مذاکراتی که قبلا صورت 
گرفته کشــورها و بویژه ارمنستان را پایبند 
کرده که مواد آلاینده به رودخانه وارد نکنند 
در حال حاضر هم مباحــث جدی به لحاظ 
آلایندگی وجود ندارد، در هر حال اطلاعات 
در اختیار ســازمان حفاظت محیط زیست 
قرار گرفته که در نشســت ها از آنها استفاده 

کرده و موضوع را دنبال می کند.
قاســم زاده درباره تاثیر اجرای پروژه دالان 
زنگزور بر حقابه ایران بیان داشت: طرح های 
توســعه ای که کشــورها دنبــال می کنند 
ممکن اســت حقابه ما را تحت الشعاع قرار 
دهد، اما در همین معاهدات و مذاکرات این 
موضوع را تضمین می کنیم، وقتی مباحث 
مطرح شده در مذاکرات تبدیل به سند شد 
هر طرح توســعه ای باید با رضایت طرفین 
اتفــاق بیفتــد و روی حقوق پایین دســت 

تاثیری نگذارد.
وی درباره اســتفاده از منابع آبــی خارج از 
کشور برای احیای دریاچه ارومیه نیز گفت: 

فعلا هیچ برنامه ای در این خصوص نداریم.

تونلسومکوهرنگبایدواردمدارشود

اجماعاوپکپلاسبرایکاهش۲میلیونبشکهایتولیددرماهنوامبر

یک کارشناس مطرح کرد

پیشنهاداتیبرایمدیریتمنابعآبـیدرکشور
خریــدار  بــه اعتقــاد یک کارشــناس 
پایه ریــزی وزارت نیــرو از ابتــدا در قالب 
وزارت آب و بــرق، اشــتباه و در ادبیــات 
مدیریتی سازه محور ریشــه داشته است و 
این همزیســتی نامبارک آب و برق موجب 
شد تا سدهای اضافی و تکراری و شبکه های 
آبیاری و زهکشی از جنس بتن بی توجه به 

اصول مدیریت کهن آبیاری ساخته شوند.
داریوش مختــاری  با بیان اینکه در ســال 
۱398 حــدود 25 درصد از بــرق مصرفی 
کشور با تکیه بر واحدهای سیکل ترکیبی، 
نیروگاه های برقآبــی، نیروگاه های اتمی و 
انرژی های نو و بدون استفاده از سوختهای 
فسیلی تولید شــد، اظهار کرد: نیروگاه های 
برقآبی نزدیک به شــش درصد از کل انرژی 
برق تولیدشده در کشــور را شامل می شود. 
بنابراین به سبب تولید برق، منطقی نیست 
که بخــش آب را بــا بخش انــرژی ترکیب 
کرد. می توان انرژی برق آبــی تولیدی را از 
وزارتخانه ای کــه بخــش آب را در اختیار 
دارد، تحویل وزارتخانه متولی بخش انرژی 
داد.وی پیشــنهاد داد که پس از جدا کردن 
بخش ناهمگن انرژی از بخش آب، در ادامه 
باید موشــکافی کرد که بخش آب را چگونه 
ســازماندهی کرد. بخش آب لازم است در 
چارچوب مدیریت عرضــه و تقاضای منابع 
آب مدیریت شــوند. با توجه به اینکه دارای 
چهار نــوع منابع آب هســتیم، در مدیریت 
عرضه آب، مدیریت منابع آبی )زیرزمینی و 
سطحی(، خاکستری )پساب تصفیه شده(، 
ســبز )رطوبت خاک موثر در رشد گیاه( و 
مجازی )معادل آب مصرفی برای کالاهای 
صادراتــی و وارداتی( مطرح اســت. تصویر 
کنیم کــه وزارتخانه مســتقل آب خواهیم 
داشت. آنگاه مدیریت منابع آب جزو جدایی 

ناپذیر مدیریت آن خواهد بود.

این کارشــناس ارشــد مدیریت منابع  آبی 
با تاکیــد بر اینکه بــه این ترتیب بر اســاس 
حوزه های آبریز شــش گانه کشــور می توان 
ســاختار وزارت آب را طرح ریزی کرد، گفت: 
در مرحله بعد ســراغ منابع آب خاکســتری 
می رویم. پساب تصفیه شــده به طور عمده 
مربوط به مصارف آب شــهری، روســتایی 
و صنعتی می شــود. مدیریت پســاب نیز در 
اختیار همان دستگاه های اجرایی خواهد بود 
که مدیریت منابع آب در بخش های شــهری 
و روســتایی و صنعتی را بر عهــده خواهند 
داشــت.مختاری ادامــه داد: دســتگاه های 
شــهرداری و وزارت صنعت متولی پســاب 
شهری و روســتایی و پساب صنعتی خواهند 
شد. مصارف کشاورزی به جز از ناحیه مصرف 
سم ها و کودهای شــیمیایی در مواردی که 
بخشی از آب مصرفی از دسترس گیاه خارج 
می شــود به طور معمول فاقد پســاب است. 
درباره مدیریت منابع آب ســبز نیز، مدیریت 
آن در اختیــار همان وزارتخانه ای اســت که 
بخش کشــاورزی و منابع طبیعی کشــور را 

مدیریت می کند.
وی با بیان اینکه مدیریت منابع آب مجازی 
نیز بســتگی بــه منابع عمــده واردات آب 
مجازی دارد و این سهم به طور عمده مربوط 
به واردات گندم بوده به این ترتیب مدیریت 
منابع آب مجازی بر عهده وزارت آب است، 
گفت: با توجه به چهار نــوع مصرفی آب که 
عبارت از شــهری و روســتایی، کشاورزی، 
صنعت و محیط زیست اســت، نوع نگاه به 
مســاله از زاویه مصارف آب در بخش های 
صنعت، کشــاورزی، شــهری و روستایی 
و حقابه های زیســت محیطی نیــز دارای 

اهمیت فراوان است.
این کارشناس ارشــد مدیریت منابع  آبی با 
بیان اینکه در بخش آب شهری و روستایی 

وارد حوزه مدیریت شــهری و روســتایی 
می شــویم و به طور معمــول در حوزه های 
شــهری متولــی امور شــهر و روســتاها، 
شــهرداری ها و دهیاری ها هســتند و یک 
یکدســتی در دســتگاه شــهرداری وجود 
دارد، اظهار کــرد: با قانون فعلی تاســیس 
شــهرداری ها )۱334 هجری شمســی( 
چنانچه صدور مجوزهای انشــعاب آب در 
اختیار شــهرداری ها باشد به احتمال دامنه 
تغییر کاربری ها و گسترده ترشــدن شهرها 
بیشتر می شــود. چنانچه بخش آب شهری 
از وزارت پیشــنهادی آب جدا شود به سبب 
ضرورت همگنی و هماهنگی بین حوزه های 
مدیریت یک شهر یا روســتا باید بخش آب 
شهری و روستایی به شــهرداری ها واگذار 
شود. با همین استدلال که مدیریت مصرف 
آب شــهری در اختیار شــهرداری ها قرار 
گیرد، مدیریت پساب شهری نیز در اختیار 

سازمان آب قرار گیرد.
مختــاری با بیــان اینکه بخشــهای منابع 
طبیعی و کشــاورزی، همگنــی و نزدیکی 
بیشتری با بخش آب دارند. رفتار رودخانه ها 
پیوند نزدیکــی با وضعیــت منابع طبیعی 
دارد و هرگونــه اختــلال در منابع طبیعی 
بر جریان هــای رودخانــه ای و دریاچه ها و 

تالاب ها تاثیر میگــذارد، گفت:  مرکز اصلی 
مدیریت منابــع آب، مدیریــت منابع آب 
ســطحی و زیرزمینی بوده که تمرکز اصلی 
وزارت آب بر این منابع است. ضمن اینکه با 
روایت های مختلف دست کم 80 درصد آب 

مصرفی در بخش کشاورزی اتفاق می افتد.
به گفته وی، همچنین کنترل منابع آب سبز 
نیز بر عهده همــان وزارتخانه ای خواهد بود 
که بخــش کشــاورزی را مدیریت می کند. 
دلیل اصلی برای پیوند بخش کشاورزی به 
بخش آب این اســت که لازم اســت توسعه 
بی رویه کشــاورزی از هشت میلیون هکتار 
فعلی بــه کمتر از دو میلیون هکتار برســد. 
کنترل مصارف یــک میلیــون حلقه چاه 
کشاورزی زمانی امکان پذیر است که وزارت 
آب همزمــان متولی بخش کشــاورزی نیز 
باشــد. در همان حال لازم است تشکیلات 
اجرایی اضافی در وزارت جهاد کشــاورزی 
حذف شــود. لازمه این اقدام هــا تهیه یک 
اساســنامه و یــک قانون جامع آب اســت 
که ریــزه کاری حقوقی لازم بــرای کنترل 

مصارف آب در آن پیش بینی شده باشد.
این کارشناس ارشــد مدیریت منابع  آبی با 
بیان اینکه به این ترتیب بخش های مصرفی 
آب شــهری و روســتایی به شــهرداری ها 
و دهیاری هــا و بخش هــای مصرفــی آب 
کشاورزی و محیط زیســت به وزارت آب، 
کشــاورزی و منابع طبیعی واگذار می شود، 
اظهار کــرد: تامین آب بــرای بخش های 
صنعتی و شــهری نیــز لاجرم و به ســبب 
پراکندگــی واحدهای صنعتی و اســتقرار 
واحدهای صنعتی یا شــهرک های صنعتی 
لازم اســت در اختیــار وزارت صنعت قرار 

گیرد.
مختاری با تاکید بر اینکه این شوه چیدمان 
در تشــکیلات اجرایی به کوچک ســازی و 

چابک ســازی دولت کمک می کند، اظهار 
کرد: در راســتای کوچک سازی دولت بهتر 
اســت از حجم کارکنان ســتادی و اداری 
دستگاه های اجرایی نیرو، کشاورزی و منابع 
طبیعی کاست و به نیروهای میدانی افزود و 
در همان حال از ظرفیت های فعلی کارکنان 
برای توســعه خدمات در بخش خصوصی 
مشاوره و پیمانکاری کمک گرفت. در حالی 
که وزارت آب، کشــاورزی و منابع طبیعی 
یک وزارتخانه متولی اســت کــه در همان 
حال که کنترل منابع آب کشــور را به طور 
کامل در اختیــار دارد در همان حال کنترل 
مصــارف در بخش کشــاورزی را در اختیار 

دارد.
وی ادامــه داد: مصــارف آب در بخش های 
شهری و روستایی در اختیار شهرداری ها و 
دهیاری ها و مصــارف آب در بخش صنعت 
در اختیار وزارت صنعت است. در این میان 
تهیه دستورالعمل های لازم از دستگاه های 
متولی برای مدیریــت مصرف آب در بخش 
صنعت الزامــی اســت. وزارت صنعت نیز  
می تواند هماننــد شــهرداری ها مدیریت 
مصرف آب در واحدهای صنعتی را بر عهده 

بگیرد.
به گفتــه این کارشــناس ارشــد مدیریت 
منابع  آبی در بخش کشــاورزی لازم است 
کاهش سطح زیرکشــت اراضی در فضای 
بــاز را فراهم کنیم و در همان حال نســبت 
بخش کشــاورزی به بخش صنعت کاهش 
یابد. فلســفه این کار به معنای خودداری از 
خودکفایی نیست بلکه هدف از آن افزایش 
بهــره وری در بخش کشــاورزی از طریق 
توسعه کشت های گلخانه ای و بهره برداری 
از منابع آب برای کشاورزی در فضای باز در 
اراضی مســتعد و با بازدهی کافی و به ویژه 

بهره برداری از منابع آب سبز است. 
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معاون اول قوه قضائیه:
قضاتبازندانیانیکهبرایشانحکمحبسصادر

کردند،ملاقاتکنند
معاون اول قوه قضائیه تاکید کرد: یک قاضی که حکمی ده ســاله برای 
یک زندانی صادر کرده باید به آن زندانی ســر بزند، وضعیت او را بررسی 

کند، شاید آن زندانی در مرور زمان متنبه شده باشد.
همایش بررســی اجرای برنامه تحول و تعالی دادگستری کل استان ها 
با حضور حجت الاســلام و المســلمین محمد مصدق معاون اول قوه 
قضائیه، غریب آبادی معاون امور بین الملل و دبیر ســتاد حقوق بشــر، 
عبداللهی رئیس مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضائیه، صاحبکار معاون 
راهبردی قوه قضائیه، حجت الاسلام و المسلمین صادقی رئیس مرکز 
توسعه حل اختلاف، محمدی رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی 
و تربیتی کشــور، القاصی رئیس کل دادگستری استان تهران، رحیمی 
وزیر دادگســتری با حضور رؤسای کل دادگســتری های استان های 

کشور برگزار شد.
حجت الاسلام و المســلمین محمد مصدق ضمن تبریک هفته نیروی 
انتظامی به جان برکفان عرصه نظم و امنیت کشور، بیان کرد: انتظارمان 
از معاونت راهبردی بسیار زیاد است، دوستان ما در این معاونت به حق 

زحمت می کشند.
وی با بیان اینکه مبارزه جدی با فســاد ســرلوحه کار دستگاه قضائی 
است، گفت: مسئولیت بســیار بزرگی بر عهده ما است. امروز براساس 
اسناد بالادستی در حال تدوین برنامه هستیم تا ببینیم مسیر راه را باید 

چگونه طی کنیم.
معاون اول قوه قضائیه با بیان اینکه در خصوص اســناد بالادستی چند 
موضوع مدنظر معاونت راهبردی اســت، تصریح کرد: محورهای هشت 
گانه ای کــه مقام معظم رهبــری در هفتم تیر ماه ســال جاری مطرح 
کردند، محورهای شــش گانه اعلامی رهبری در حکم انتصاب رئیس 
قوه قضائیــه، محورهای ۱5 گانه اعلامی رئیس قــوه قضائیه در ابتدای 

سال جاری از جمله این موضوعات است.
وی افزود: این تعداد از موضوعات با یکدیگر همپوشــانی دارند و شاید 
بتوانیم بگوییم تمام این موارد در شش محور به صورت کلی آمده است 
که توجه به مأموریت های قوه قضائیه در قانون اساسی و تحول و تعالی 

در قوه قضائیه از جمله این موارد است.
حجت الاسلام و المسلمین مصدق با اشــاره به اینکه این سند برای ما 
یک سند بالادستی است که براســاس محورهای اعلامی تنظیم شده 
است، اظهار کرد: موضوع فناوری های نوین و تسهیل در خدمت رسانی 

به مردم یکی از این موارد است که در سند برجسته شده است.
وی افزود: بکارگیری نیروهای صالح، فاضل، جهادی و انقلابی به تعبیر 
مقام معظــم رهبری باید انجام شــود، ارج نهادن به قضــات پاکدامن، 

ارتباط با متن مردم باید مورد توجه قرار گیرد.
معاون اول قوه قضائیه تاکید کرد: هر برنامه ای که تنظیم می کنیم باید 

در اجرای یکی از این محورها باشد که هست.

وی افزود: کلیه تدوین برنامه های دادگســتری های سراســر کشور بر 
عهده معاونت راهبردی است و معاونت اول فقط بر امور نظارت می کند، 
چرا که برخی ها تصور می کنند که در معاونت اول کارهای اجرایی انجام 
می شــود؛ تاکید می کنم که به هیچ عنوان اینگونه نیســت. برنامه باید 
ناظر به تمام مأموریت های قوه قضائیه باشــد، جامع ســاده و قابل فهم 

برای همه باشد.
حجت الاســلام و المســلمین مصدق با تاکید بر اینکه برنامه تحول و 
تعالی دادگســتری کل اســتان ها در مواجه با وضعیت های پیش بینی 
نشده انعطاف پذیر باشد، بیان کرد: در این دوره دست رؤسای کل را در 
کیفیت اجرای برنامه ها باز گذاشــتیم، لذا تاکتیک و روش دست آن ها 

است.
وی با بیــان اینکه معاونت راهبــردی از دادگســتری ها نتیجه عمل را 
می خواهد، گفت: ما به دنبال تعداد تشــکیل جلســات نیستیم بلکه به 

دنبال این هستیم که در جلسات چه نتیجه ای به دست آمده است.
معاون اول قوه قضائیه خطاب به مسئولان قضائی حاضر در جلسه گفت: 
از موضوع آمار گرایی در رابطه با پرونده ها، تعداد تشکیل جلسات، آمار 
وقوع پیشگیری، تعداد جلســات ملاقات های مردمی بیرون بیایید چرا 

که این ها ما را به جایی نمی رساند.
وی افزود: اگر اخلاص در کار باشــد آمار هم بالا نباشد خداوند ما را بالا 

خواهد برد، لذا این را به عنوان اصل بپذیرید.
حجت الاسلام و المســلمین مصدق اظهار کرد: دادگاه کیفری یک به 
صورت غیر حضوری نمی تواند به کشف حقیقت پی ببرد، باید جلسات 
دادگاه های قتل در دادگاه های کیفــری یک به صورت حضوری برگزار 
شود.وی افزود: برنامه ها را باید به ســمت حصول نتیجه سوق دهیم و 
صرفاً برای بالا بردن آمار کار نکنیم. در این دوره کارهای بســیار خوبی 
انجام شده اما تحول مطلوب و مدنظر ریاست قوه قضائیه تاکنون انجام 

نشده است.
معاون اول قوه قضائیه با بیان اینکه قشــری مظلوم تر از قشــر جامعه 
قضائی در کشــور وجود ندارد، تصریح کرد: ســالم ترین قشر در جامعه 

ایران، جامعه قضائی است.
وی افزود: یکی از مهمترین مســائلی که باید در این جلسه مقدمات آن 
فراهم شود تدوین نسخه ارتقا یافته ســند تحول برای پنج سال آینده 
از سال ۱402 به بعد است که در اسفند ماه ســال جاری این اقدام باید 

انجام شود و برنامه بعدی در خصوص سند را در دست داشته باشیم.
حجت الاسلام و المســلمین مصدق با بیان اینکه این سند باید در تراز 
انقلاب ارتقا پیدا کند، اظهار کرد: اجرای این ســند برای ما بسیار مهم 
اســت. روش های انجام و اجرای این سند شــاید در دادگستری های 

کشور متفاوت باشد اما نتیجه برای ما مهم است.
وی با بیان اینکه باید با قضات همفکری شــود، گفــت: مطالبه جدی 
رئیس قوه قضائیه این است که نگاه رئیس کل دادگستری ها باید مانند 

پدر به اعضای پرسنل خود باشد.
معاون اول قوه قضائیه ادامه داد: رؤســای کل بایــد با لایه های مختلف 
دادگستری ها که در حال فعالیت هستند ارتباط مستمر داشته باشند 
تا کارکنان موارد را شخصاً به ســمع و نظر آن ها برســانند، لذا عزت و 

منزلت به قضات باید به خوبی و درستی انجام شود.
وی با بیان اینکه کارمنــدان و قضات با مردم باید رفتار خوب داشــته 
باشند، گفت: موضوع کیفیت رفتارمان را باید با ارباب رجوع حل کنیم 
تا در این رابطه نارضایتی ایجاد نشود اگر این موضوع حل و فصل شود به 

اعتقاد بنده 50 درصد موضوع قضائی حل خواهد شد.
حجت الاســلام و المســلمین مصدق با بیان اینکه معاونت راهبردی 
جلســاتی را برای همفکری و بررســی ایرادات و نواقص را داشته باشد، 
تصریح کرد: راستی آزمایی در ارزیابی برنامه ها و پیشرفت در برنامه ها 
برای ما مهم اســت، از طرفی سرکشــی به زندان و ملاقات با زندانیان و 

بررسی وضعیت زندان ها یک اصل است.

شهر

مدیــرکل دفتر برنامه ریــزی و آموزش هــای هنری 
از اضافه شدن ســه هنرســتان هنرهای زیبا به تعداد 
هنرستان های کشور در آغاز سال تحصیلی جدید خبر 

داد.
 به نقــل از روابــط عمومــی دفتــر برنامــه ریزی و 
آموزش های هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی؛ 
محمد حســین اســماعیلی مدیــرکل دفتــر برنامه 
ریزی و آموزش های هنری گفت: با توجه به سیاســت 
توســعه ای وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی در حوزه 
هنرســتان های هنرهای زیبا و مراکــز آموزش هنری 

در دوره جدیــد و تأکیدات وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اســلامی و معاونت امور هنری در این 
راستا مقرر گردید در هر اســتان حداقل دو 
هنرستان هنرهای زیبای پسرانه و دخترانه 

ایجاد شود.
اســماعیلی افزود: در جهت عملیاتی کردن 
این سیاســت، از ابتدای دولت ســیزدهم 9 

هنرستان جدید در اســتان های مختلف تأسیس شده 
بود و در ابتدای ســال تحصیلی جدید نیز 3 هنرستان 
دیگر به مجموعه هنرستان های هنرهای زیبا در کشور 

اضافه شــد که هنرســتان هنرهای زیبای 
دختران اهواز و هنرســتان هنرهای زیبای 
خرم آباد و هنرستان هنرهای زیبای پسرانه 
کاشان 3 هنرستانی هســتند که از مهرماه 
ســالجاری همزمان با آغاز ســال تحصیلی 
جدید، فعالیت خود را آغاز کردند. با شروع به 
کار این 3 هنرســتان جدید، از ابتدای دولت 
ســیزدهم تا کنون تعداد ۱2 هنرستان جدید تأسیس 
شــده که یک رکــورد در راه اندازی هنرســتان های 

هنرهای زیبا محسوب می شود.

مدیرکل دفتــر برنامه ریــزی و آموزش هــای هنری 
تصریح کــرد: در حــال حاضر تعداد هنرســتان های 
هنرهای زیبا در کل کشــور بــه 60 باب رســیده و با 
پیگیری های صورت گرفته انشــاالله در سال های آتی 
روند توسعه کمی و کیفی هنرســتان ها تداوم خواهد 
یافت.اســماعیلی تأکید کرد: توسعه رشته های هنری 
در هنرستان ها نیز در دســتور کار قرار دارد و در سال 
تحصیلی جدید ۱۱ رشــته در حوزه های موســیقی، 
گرافیک، نقاشــی و پویــا نمایی در هنرســتان های 

هنرهای زیبا راه اندازی شده است.

هنرستان

مهناز قربانی مقانکی  جمعیت ســالمند 
کشــور به ســرعت در حال افزایش است و 
در این بین، کارشناســان حوزه سالمندی 
نگران نبود برنامه ریــزی لازم برای عبور از 

بحران سالمندی هستند.
 آمارهای رسمی نشان می دهد که بیش از 9 
میلیون نفر از جمعیت کشور، افراد سالمند 
بالای 60 سال هســتند. این در حالی است 
که شــرایط زندگی در دوران سالمندی، به 
هیچ وجه مطلوب نیســت و کارشناســان 
حوزه ســالمندی، نگــران ایــن موضوع 
هستند که سالمندی در ســال های آینده 
به یک بحران تبدیل شود.جمعیت سالمند 
کشــور به دلیل وضعیت جسمانی، نیازمند 
دریافت خدمات ویژه است که این خدمات 

را حاکمیت باید فراهم کند.
خدماتــی همچــون وجــود خانه هــای 
ســالمندی، افزایش تخت هــای مراقبتی، 
پوشش بیمه ای خدمات سالمندی و…، از 
نیازهای ضروری سالمندان است که اگر در 
تأمین آنها دچار مشــکل شویم، سالمندی 

می تواند به یک بحران بدل شود.

افزایش جمعیت سالمندی به دنبال 
افزایش امید به زندگی

حمیدرضا خانکــه رئیس دانشــگاه علوم 
توانبخشــی و ســلامت اجتماعی بــا بیان 
اینکه 30 درصد جمعیت کشور به خدمات 
توانبخشی نیاز دارند، گفت: ۱6 تا ۱۷ درصد 
افراد جامعه دارای معلولیت هســتند که از 

خدمات توانبخشی استفاده می کنند.
وی یکــی از شــاخص های توســعه ای در 
کشــور را افزایش ســن امید بــه زندگی 
دانســت و عنوان کرد: افزایش سن امید به 
زندگی، جمعیــت ســالمندان را افزایش 
داده و این روند افزایشــی بســرعت ادامه 
دارد، اما جمعیت رو به رشــد ســالمندان و 
عمر طولانی افراد جامعــه، نیاز به خدمات 

حمایتی و توانبخشی دارد.
خانکه تاکید کرد: ســالمندان برای حضور 
در اجتمــاع بایــد از حمایــت و امکانــات 
لازم برخوردار باشــند به طــوری که باید 
خانه هایمان و شهرمان را سازگار با نیازهای 
سالمندان کنیم و شــهرداری ها می توانند 
امکانات شــهری را مطابق با نیاز سالمندان 

در نظر بگیرند.
رئیس دانشــگاه علوم توانبخشی و سلامت 
اجتماعــی در خصوص تدوین ســند ملی 
سالمندی نیز اظهار داشت: متأسفانه برنامه 
اقدام این ســند هنوز تدوین نشــده است و 
انتظار داریم تا مجلس شــورای اسلامی با 
نظارت و توجه به این موضوع، به اجرای این 

سند کمک کند.

مصوبات سند ملی سالمندان باید 
اجرایی شود

محمد قادری رئیس ســازمان بهزیســتی 
گفت: در 35 ســال آینده 30 درصد یا یک 
ســوم جمعیت ما ســالمند خواهند بود آیا 
برای جابه جــا کردن و انتقال ســالمندان 

در حدود 35 ســال آینده ما اقشار جوان و 
نیروی کار داریم.

وی افــزود: در عصر حاضر شــاخص های 
ســلامت اجتماعی و رفاه رو به بهبود است. 
افزایش 8 ســاله امید به زندگی از سن 64 
سالگی به ۷2 سالگی رســیده، اما تأخیر در 
ازدواج، کاهــش نرخ موالیــد و موضوعاتی 
که باعث بســته شــدن پنجره جمعیتی ما 
می شود؛ اینها همه از ســوابق دارای بحران 
در جامعه و ارائه به نســل سالمند در جامعه 

خواهد بود.
قادری گفت: اگر به معنــی واقعی کلمه به 
سند مالی ســالمندان دقت شــود و اعتبار 
ســنجی شــاخص های آن را همــه ارکان 
رصد کنند و پرسشــگری و مطالبه گری از 
دستگاه هایی که وظیفه استقرار این سند را 

دارند در دسترس قرار می گیرد.
قــادری: احــکام و مصوبــات ســند ملی 
ســالمندان بایــد اجرایــی و یک جلســه 
کاربــردی میــان دســتگاه های همکار و 

مجامع دانشگاهی برگزار شود.
رئیس سازمان بهزیســتی با اشاره به اینکه 
ما وظیفه داریم آمــار را اعــلام کنیم و در 
خدمت بیش از 9 میلیون ســالمند باشیم 
اعلام کنیم چطور می توانیم تاب آوری افراد 
دارای معلولیت و سالمندان را افزایش دهیم 
گفت: همه دستگاه ها باید وظیفه اصلی خود 
بدانند و مناسب سازی که موضوعی جدی و 
یکی از موارد مهــم در قانون حمایت از افراد 
دارای معلولیت اســت عیناً در مــورد افراد 

سالمند تعریف شود.
قادری گفــت: امــروزه باید دقــت کنیم 
زیرساخت های شــهری و توجه به اجرایی 
کــردن قوانینی کــه در حقیقت بــه آنها 
توجه نشــده اســت موضوعاتی که باید در 
رصد آینــده پژوهانه عزیزان قــرار بگیرد. 
متغیرهای جمعیتی و احتمال رســیدن به 
وزن 30 درصد و بسته شدن پنجره جمعیت 
هم فضای گفتمانی ســازمان های همکار و 

ذی نفع باید دقت کافی شود.

یک میلیون سالمند 60 تا ۷4 سال 
تحت پوشش کمیته امداد

از ســوی دیگر یــک میلیــون و 556 هزار 
ســالمند نیز تحت پوشــش کمیته امداد 
هســتند که 982 هزار نفر زن و 5۷4 هزار 
نفر مرد هستند، از این تعداد یک میلیون نفر 
در سنین 60 تا ۷4 سال، 439 هزار نفر بین 
۷5 تا 90 سال و 45 هزار نفر بالای 90 سال 

عمر دارند.
حســین خدرویســی معــاون حمایت و 
ســلامت خانــواده کمیتــه امــداد نیز به 
سالمندان تحت پوشــش امداد اشاره کرد 
و گفت: از یک میلیون و 556 هزار ســالمند 
تحت حمایت کمیته امــداد، 628 هزار نفر 
در مناطق شهری و 92۷ هزار نفر در مناطق 
روستایی ساکن هســتند و 29۷ نفر نیز از 

عشایر کشور هستند.
وی افزود: خدمــات درمانی و بهداشــتی، 
خدمات بستری، خدمات پاراکلینیکی، دارو 
و تجهیزات، فرانشیز و مابه التفاوت خدمات 
بیمه ای از جملــه حمایت های کمیته امداد 

از سالمندان تحت حمایت است.
خدرویســی از پرداخــت حــق مراقبت و 
پرستاری از ســالمندان تحت حمایت خبر 
داد و تاکیــد کــرد: در این راســتا ماهیانه 
250 هزار تومان بــه حدود 26 هــزار نفر 
از ســالمندان بیمــار زمین گیــر پرداخت 
می شــود. همچنین تأمین وسایل کمکی 
از قبیل ســمعک، عینک، صندلی چرخدار 
و واکــر را از دیگر خدمات کمیتــه امداد به 
سالمندان اســت و در حال حاضر 8۱ هزار 
و 300 بیمــار صعب العــلاج و 80۷4 بیمار 

خاص از خدمات این نهاد بهره مند هستند.

تأمین اجتماعی فراگیر و جامع نیاز 
امروز سالمندان

سید حسن موســوی چلک رئیس انجمن 
مــددکاران اجتماعی ایــران در خصوص 
مشکلات ســالمندان در گفتگو با خبرنگار 
مهر گفت: یکی از گروه های هدف در حوزه 

رفاه و تأمین اجتماعی، ســالمندان هستند 
و با توجه بــه تغییری که در ترکیب ســنی 
جمعیت کشــور داریم مسیر سالمند شدن 
جمعیت رشد و شــتاب زیادی گرفته است 
به طوری که طی 30 سال آینده جمعیت ما 
دو برابر خواهد شد این در حالی است که در 
برخی از کشــورها این روند ۱50 سال طول 

می کشد.
وی گفت: افزایــش پیری جمعیــت پیام 
مشــخصی دارد و با توجه به تغییر ترکیب 
جمعیتی توان پاســخگویی بــه مطالبات و 

نیازهای سالمندان وجود نخواهد داشت.
موســوی چلــک افــزود: در حــال حاضر 
نیازهایی کــه ســالمندان دارنــد تأمین 
اجتماعــی فراگیر و جامع اســت به طوری 
که دغدغه ای در حوزه بهداشــت و درمان 
نداشــته باشــند. همچنین دسترســی به 
خدمــات درمانی بــرای این قشــر از افراد 

جامعه باید تسهیل شود.
وی به بیمه ها اشاره کرد و گفت: باید بیمه ها 
برنامه و مطالباتی را برای سالمندان در نظر 
بگیرند که آنها در دوران ســالمندی دغدغه 
معیشت نداشته باشــند. همچنین مناسب 
سازی امکان عمومی برای ورود سالمندان 
در فعالیت هــای مختلف جامعــه از دیگر 

موضوعاتی است که باید رعایت شود.
رئیس انجمن مــددکاران اجتماعی ایران 
در خصــوص نیروهــای متخصــص طب 
سالمندی گفت: در حال حاضر کمتر از 24 
نیروی متخصص ســالمندی در کل کشور 
فعالیــت می کنند که با توجــه به جمعیتی 
که داریم ســالمندان در دوره ســالمندی 
نیاز به خدمات خاصــی دارند که باید علاوه 
بر متخصصین از سوی ســازمانهای مرتبط 

نیز خدمات ارائه شود.
موســوی چلک تصریح کرد: به رغم برنامه 
ریزی ها و سیاســتگذاری ها طی چند سال 
اخیــر تغییــرات چشــمگیری در رابطه با 

برنامه های مرتبط با سالمندان نمی بینیم.
به گفته وی، ســند ملی ســالمندان پس از 

گذشت 20 سال به تصویب رسیده اما جدی 
گرفته نمی شود و زمینه های اجرایی شدن 
آن نیز در کشور از ســوی نهادهای ذیربط 

فراهم نشده است.
وی با اشاره به اینکه سازمان برنامه و بودجه 
و امور استخدامی با توجه به حرکت جمعیت 
به سوی سالمندی باید برنامه های ویژه ای 
ارائه دهند و خدمات و ســاختار آنها نیز باید 
تغییر کند اما شــاهد تغییــرات در جامعه 

نیستیم.
موســوی چلــک در خصوص مســتمری 
سالمندان که از ســوی نهادهای حمایتی 
پرداخت می شــود، گفت: در حال حاضر هر 
ســالمند حدود 450 هزار تومان مستمری 
می گیرد کــه این مبلــغ به هیــچ عنوان 
پاســخگوی نیازهــای آنها نیســت و باید 
برنامه ریزی درســتی برای افزایش بودجه 

پرداختی در نظر گرفته شود.

بحران سالمندی طی سال های آینده
وی به بحث موضوع ســالمند با نشاط اشاره 
کرد و گفــت: بایــد بتوانیم ســالمندی با 
نشاطی داشته باشــیم و برای این موضوع 
قبل از دوره سالمندی برنامه ریزی درستی 
صــورت گیــرد. همچنیــن در خصوص 
جلوگیری از پوکی استخوان و سواد ورزشی 

سالمندان نیز برنامه ریزی شود.
وی گفــت: در صورتــی که نظــام بیمه ای 
درســتی در جامعه تدوین شــود و حمایت 
درســت و قاطعی از سالمندان صورت گیرد 
در این صورت حداقل پاســخگوی نیازهای 
سالمندان خواهیم بود اما در این غیر صورت 
با عدم تخصیــص بودجه، اجرایی نشــدن 
سند ســالمندی و سیاستگذاری درست در 
سالهای آینده موضوع سالمندی به بحران 
و چالشی تبدیل می شود و سالمندی حوزه 

اجتماعی کشور را زمین گیر می کند.
موســوی چلک ادامــه داد: بایــد بتوانیم 
برای اجرای اصل 29 قانون اساســی نظام 
بیمــه ای و اجتماعی مناســبی را تدوین 
کرده و نیازهای بازنشســتگان را برطرف 
کنیم و باید همه نگران سالمندان در آینده 

باشیم.
وی با اشــاره به اینکه بر اســاس آمارهای 
موجود تا ســال 2050 در ازای هر ســه نفر 
یک نفر بالای 60 ســال خواهــد بود گفت: 
امســال پایین ترین نرخ باروری را در کشور 
داشــتیم و در شــرایطی که امید به زندگی 
بالا رفته این آمار دور از ذهن نیست که باید 

فکری برای آن بشود.
رئیس انجمن مــددکاران اجتماعی ایران 
تاکید کــرد: از درون پنجــره جمعیتی نیز 
نتوانستیم به درستی اســتفاده کنیم و باید 
از پنجره جمعیتی برای رونق اقتصادی و … 

استفاده می شد.
وی خاطرنشــان کــرد: ســالمندان تنها 
مشــکلات بیشــتری دارند و در این میان 
مشکلات زنان سالمند تنها بیشتر است. به 
همین اساس تمرکز شــعار امسال در هفته 

سالمند بر روی زنان سالمند بود.

افتتاحسههنرستانجدیدهنرهایزیبادرسالتحصیلیجدید

 نتیجه گذرهای فرهنگی پایتخت چه بود؟
لطمهبهقدیمیترینکتابفروشیتهرانپسازسنگفرشخیابان

مهشــید جعفری معظم  ایجاد گذرهای 
فرهنگــی یکــی از برنامه های اســت که 
مدیریت شهری به دنبال انجام آن است اما 
متاسفانه اجرای این گذرها هنوز در برخی 

نقاط به نتیجه نرسیده است.
 اهمیت توجه به شهر انســان محور و لزوم 
ایجاد مراکــزی برای شــهروندان از جمله 
مهمترین برنامه هایی است که شهرداری ها 

به دنبال آن هستند.
چند سالی است که شــهرداری تهران نیز 
اقدام به ایجاد گذرهای فرهنگی در مناطق 
مختلف شهر کرده است و گذر باب همایون، 
سی تیر و استاد شهریار از جمله این گذرها 

هستند.
در بستر چشــم انداز تهران به عنوان الگوی 
کلان شــهر جهان اســلام، حمایت از امور 
فرهنگــی مانند ایجاد گذرهــای فرهنگی 
و حتی توســعه خانــه موزه هــا و فضاهای 

فرهنگی در دســتور کار شــهرداری تهران 
قرار گرفته است.

اما ایجاد این گذرها باید در بســتر مطالعات 
شــهری و با توجه به پلازای شهری صورت 
گیرد که متأسفانه هنوز نتوانسته اند نتیجه 

بخش باشند.

خیابان 30 تیر به بورس غذا تبدیل 
شده است

علیرضــا نادعلی نایب رئیس کمیســیون 
فرهنگی و اجتماعی شــورای اســلامی 
شــهر تهران در گفت و گو با مهر، با اشاره 
بــه گذرهــای فرهنگــی تهــران گفت: 
در گذرهــای فرهنگــی و پیــاده راه هــا 
زحمت هایی کشیده شده اما بهره برداری 
از آنها به نقطه خود نرسیده یا حتی گاهی 
اوقــات در طراحی ها اشــتباهاتی صورت 

گرفته است.

وی درباره گذر فرهنگــی 30 تیر بیان کرد: 
این گذر در یکــی از تاریخی ترین پهنه های 
تهران که از یک طرف به باغ ملی موزه های 
ایران و وزارت امور خارجه و از سوی دیگر به 
میدان امام خمینــی )ره( برمی خورد ایجاد 
شده اســت اما آنچه در آنجا صورت گرفته 
تنها ارائه غذا و فست فود است و این در حالی 

است که در بسیاری از نقاط دیگر شهر مانند 
بوستان ها نیز غذا ارائه می شــود و مردم از 

آنها استفاده می کنند.

طراحی و تناسبی در گذرهای 
فرهنگی تهران وجود ندارد

نادعلی با بیان اینکه طراحی و تناســبی در 
گذرها وجود نــدارد تصریح کرد: برای مثال 
در پیــاده راه اســتاد شــهریار مقابل تالار 
وحدت اتفاقات ناقصــی رخ داده و این پهنه 
هنوز به نقطه بهینه خود نرســیده است و بر 
همین اســاس در حال بازنگری جهت رفع 

نواقص آن هستیم.
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی 
شــورای اســلامی شــهر تهران ادامه داد: 
در مثالی دیگر شــهرداری در پیاده راه ۱۷ 
شهریور به این نتیجه رسید که پیاده راه آن 

محدوده را باز گرداند.

وی با تاکیــد بر اینکه پیاده راه تنها ســنگ 
فرش شــدن معابر نیســت اظهار کرد: باید 
تمامی نکات اعم از بهره بــرداری، توجه به 
کســبه و اهمیت اقتصادی محدوده مد نظر 
قرار گیرد بــرای مثال در محــدوده پانزده 
خرداد کتابفروشی اســلامی به عنوان یکی 
از قدیمی ترین کتابفروشی های تهران پس 
از سنگفرش شــدن محدوده و از بین رفتن 
مدهای حمل و نقلی به مرز ورشکســتگی 

رسید.
نادعلی درباره نگاه شورای شهر به گذرهای 
فرهنگــی گفــت: کمیســیون فرهنگی و 
اجتماعی درگیر بررسی گذرهای فرهنگی 
و ساماندهی آنها است و باید تمامی نظامات 
را مورد بررســی قرار دهیم، شورای شهر به 
گذرهای فرهنگی و ایجاد آنها توجه دارد اما 
آن را با متدهای متفاوت و با توجه به نتیجه 

بخش بودنشان پیگیری می کند.



مدیرعامل شــرکت   اصفهان-مریم مومنی 
فولاد مبارکه گفت: ۱۰۹ درصد از اهداف شرکت 
در تولید شش ماهه نخســت سال ۱۴۰۱ محقق 
شده و به موازات رشد کمی، به رشد کیفی و تولید 
محصولات خاص نیــز در فــولاد مبارکه تاکید 
می شــود و این امر با افزایش کیفیت محصولات 
و اضافه شــدن چندین محصول جدید به ســبد 

محصولات شرکت اضافه شده  است.
در ادامه مســیر روشــن و برنامه های راهبردی 
فولاد مبارکه که از مهرماه سال ۱۴۰۰ بازنگری 
و وارد فاز اجرا شــد، اگرچه تحریم های ظالمانه، 
محدودیت های انرژی و منابع اولیه و حمله های 
ســایبری موانعی ایجاد کرد، اما نه تنها نتوانست 
در اراده پولادمردان این شرکت خللی ایجاد کند، 
بلکه انســجام بیش ازپیش مدیریت و کارکنان 
و همســویی آن ها با اهداف کلان ترسیم شــده 
شــرایطی فراهم کرد که در شــش ماهه نخست 
سال ۱۴۰۱، بیشــتر نواحی این شرکت با رشد 
چشمگیر تولید نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
کارنامه درخشــانی از عملکرد خود در نیم سال 
»تولیــد؛ دانش بنیان، اشــتغال آفرین« برجای 

گذارند.
محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه، 
ضمن بیان این مطلب گفت: افزایش ارزشــمند 
کمی و کیفی تولید در این شــرکت، بدون اضافه 

کردن خط تولید و هرگونــه تجهیزات اضافی در 
شرایط سخت یادشــده، در حالی به دست آمد 
که تلاش رسانه های بیرونی برای تخریب روحیه 
تولید در بزرگ ترین فولادساز کشور که خوراک 
بسیاری از صنایع و کارخانجات داخلی کشور را 

تأمین می نماید، به اوج خود رسیده بود.
وی با بیان اینکه برای ســال ۱۴۰۱ در شــرکت 
فولاد مبارکــه تولیــد ۶ میلیــون و ۹۰۰ هزار 
تن تختــال و برای مجتمع فولاد ســبا نیز تولید 
یک میلیون و ۵۲۰ هزار تن هدف گذاری شــده 
است، تصریح کرد: از همان روزهای نخست سال 
جاری با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته، 
کارکنان ایــن مجموعــه برای دســت یابی به 
رکوردهای جدید تولید عزم خود را جزم کردند 
و موفق شــدند ضمن افزایش تولید نســبت به 
مدت مشابه ســال ۱۴۰۰ در همه نواحی و ثبت 
رکوردهای بی ســابقه درمجمــوع ۱۰۹درصد 

برنامه های ترسیم شده را محقق سازند.
مدیرعامل فولاد مبارکه در ادامه ســخنان خود 
با اشاره به دســتاوردهای شــرکت توضیح داد: 
در ناحیه آهن ســازی با همت کارکنــان، تولید 
گندله در شــش ماه نخست ســال جاری با ۵.۲ 
درصد رشد نسبت به مدت مشــابه سال قبل به 
۳ میلیون و ۷۸۹ هزار تن و تولید آهن اســفنجی 
در مجموع واحدهای احیا مستقیم فولاد مبارکه 

و فولاد سبا نیز با ۱۹.۱ درصد رشد به ۴ میلیون و 
۷۹۸ هزار تن افزایش یافت.

به گفته طیب نیــا، مجموع تختال تولیدشــده 
در شــرکت فولاد مبارکه مجتمع فولاد سبا در 
نیمه نخست سال ۱۴۰۱ با ۲۰.۱ درصد رشد به 
۴ میلیون و ۵۵۱ هزار تــن افزایش یافته و تحقق 

۱۰۹ درصدی برنامه ها را به ثبت رسانده است.
وی در ادامه ایــن موفقیت ها، از محقق شــدن 
۱۰۶.۲ درصد برنامه ها به دست کارکنان توانمند 
نورد گرم فــولاد مبارکه و فولاد ســبا خبر داد و 
گفت: در بازه زمانی یادشــده جمع محصولات 
نورد شــده در شــرکت فولاد مبارکه و مجتمع 

فولاد سبا رشــد ۱۴.۹ درصدی تولید نسبت به 
مدت مشابه سال ۱۴۰۰ داشته است؛ به نحوی که 
تولید ورق گرم این دو خــط از ۳ میلیون و ۱۵۵ 
هزار تن نیمه نخست سال قبل به ۳ میلیون ۳۵۱ 
هزار تن در مدت مشابه سال جاری افزایش یافته 

است.

خرم آباد-طولابی       مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای 
لرســتان گفت: دبــی رودخانه کشــکان شــهریورماه در 
شهرستان پلدختر نسبت به سال گذشــته و دوره بلندمدت 

۱۰۰ درصد کاهش یافته است.
داریوش حســن نژاد  اظهار کــرد: لرســتان در حوضه آبریز 
کرخه و دو رودخانه کرخه و کارون بزرگ واقع شــده که ۵۹ 
درصد مسات استان در حوضه کرخه و ۴۱ درصد مساحت در 

حوضه کارون بزرگ است.
وی اضافــه کرد: دبــی رودخانه کشــکان شــهریور ماه در 
شهرســتان پلدختر خشک بوده که نســبت به سال گذشته 
)چهار متر مکعب بر ثانیه( ۱۰۰ درصد و نسبت به بلندمدت 
)۱۲.۲ مترمکعب برثانیه( حدود ۱۰۰ درصد کاهش داشــته 

است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای لرســتان در ادامه با بیان  
اینکه حوضه آبریــز کارون بزرگ که از تلاقــی دو رودخانه 
بختیاری و ســزار )تیره و ماربره( در محل تنگ پنج تشکیل 
شده اســت، افزود: دبی رودخانه های سرشاخه کارون بزرگ 

در لرستان شهریورماه سال آبی جاری نسبت به شهریور ماه 
طول دوره آماری ۷۰ درصد کاهش داشته است.

حســن نژاد بیان کرد: همچنین رودخانه تیره در شهرستان 
دورود در شــهریورماه با دبی ۰.۵۳ مترمکعب بر ثانیه نسبت 
به سال گذشــته )۰.۸ مترمکعب بر ثانیه( ۳۳ درصد و نسبت 
به بلندمــدت )۱.۷ مترمکعب بر ثانیــه( ۶۹ درصد کاهش 
داشــته اســت. وی عنوان کرد: همچنین رودخانه ماربره در 
دورود شــهریورماه با دبی ۰.۲۸ متر مکعب بر ثانیه نسبت به 
سال گذشــته ۰.۷ متر مکعب بر ثانیه، ۵۸ درصد و نسبت به 
بلندمدت )ســه متر مکعب بر ثانیه( حدود ۹۰ درصد کاهش 
داشته است. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای لرستان اضافه 
کرد:  متوســط دبی رودخانه های اصلی لرستان در شهریور 
ماه ســال آبی جاری نسبت به سال گذشــته ۴۵ و نسبت به 
متوســط شــهریور ماه طول دوره آماری ۸۴ درصد کاهش 
داشته اند. وی عنوان کرد: حوضه آبریز کرخه از بهم پیوستن 
دو رودخانه ســیمره و کشــکان در جنوب پلدختر تشکیل 

می شود.

 رشت       مدیرکل میراث فرهنگی گیلان، تمام شهرستان 
های گیلان را دارای جاذبه های فرهنگی و تاریخی و طبیعی 
دانســت و بیان کرد: ۳۰ اثر میراث طبیعی گیلان ثبت ملی 
شده اســت؛ همچنین ۵۰۰ جاذبه گردشــگری طبیعی را 

شناسایی کردیم.
ولی جهانــی  با بیان اینکه ایران ســالانه یک ســهمیه ثبت 
جهانی آثار فرهنگــی، تاریخی و طبیعــی دارد، اظهار کرد: 

امسال ماسوله را برای ثبت جهانی به یونسکو معرفی کردیم.
وی با اشــاره به تلاش ۱۷ ســاله برای ثبت جهانی یونسکو، 
افزود: با تاکید اســتاندار گیلان از سال ۱۴۰۰ فرایند بررسی 
پرونده ماســوله در دســتور کار قرار گرفت و علاوه بر شهر 
ماسوله، منظر فرهنگی، تاریخی و طبیعی این منطقه شامل 
مردم شناسی و میراث معنوی و... نیز در دستور ثبت جهانی 

قرار دارد.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان 
با بیان اینکه ارزیاب یونســکو طی هفته اخیر به گیلان سفر 
کرد و ماســوله را مورد بازدید قرار داد، خاطرنشان کرد: کلیه 
موانع ثبت جهانی ماســوله برطرف شــده است و در صورت 
تایید کمیســیون یونسکو در ســال ۲۰۲۳ ثبت جهانی می 

شود.

جهانی، با اشــاره به شــهر طبیعی و تاریخی استان گیلان، 
تصریح کرد: کاوش های باســتان شناســی در گیلان سابقه 
۱۲۰ ســاله دارد و تاکنون ۵۲۰۰ اثر تاریخی را شناســایی 
کردیــم و ۱۲۲۰ اثر در فهرســت آثار ملی به ثبت رســیده؛ 
همچنین ســه ســایت از جنگل های هیرکانی استان ثبت 

جهانی شده است.
وی با بیان اینکه منطقه قلعه رودخانه دارای شــاخص های 
ثبت جهانی است، گفت: یکی از سایت های هیرکانی منطقه 
گشت رودخان است که قلعه رودخان در این زون قرار دارد؛ 
البته برای ثبت جهانــی این اثر تاریخــی نیازمند مطالعات 

میدانی و کاوش های باستان شناسی هستیم.
مدیرکل میــراث فرهنگی گیــلان، تمام شهرســتان های 
گیلان را دارای جاذبه هــای فرهنگــی و تاریخی و طبیعی 
دانســت و بیان کرد: ۳۰ اثر میراث طبیعی گیلان ثبت ملی 
شده اســت؛ همچنین ۵۰۰ جاذبه گردشــگری طبیعی را 

شناسایی کردیم.
جهانی با بیان اینکه در شش ماهه نخست امسال ۵۳ میلیون 
گردشگر وارد استان گیلان شده اســت، تاکید کرد: نسبت 
به مدت مشایه سال گذشته شاهد رشد ۱۰۵ درصدی ورود 
گردشگر به گیلان هســتیم و ۴۲ میلیون گردشگر در استان 

اقامت داشتند. وی گیلان را مقصد اول گردشگری دانست و 
یادآور شد: گردشگران خارجی قبلا به اصفهان و یزد و شیراز 
می رفتند، اما اکنون گیلان نیز به عنوان مقصد گردشــگری 
خارجی شناخته می شود و طی مدت مذکور ۳۰۰۰ گردشگر 
خارجی از کشــورهای چین و روســیه و عراق و پاکستان و 
آذربایجان و... وارد گیلان شده اســت که رشد ۷۲ درصدی 

را نشان می دهد.
مدیرکل میراث فرهنگی گیلان با اشــاره به تعهد اشــتغال 
۱۱۲۰ نفــری ایــن اداره کل در ســال ۱۴۰۱، از تحقق ۷۰ 
درصدی آن خبر داد و گفت: گیلان ۳۴۰۰ واحد تاسیســات 
گردشگری دارد و بیشــترین اقامت مســافر در بوم گردی 

هاست.

لرستان

گیلان

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای لرستان:

ودخانه  کشکان   کاهش 100 درصدی دبی ر

مدیرکل میراث فرهنگی استان خبر داد؛

شناسایی ۵۰۰ جاذبه گردشگری طبیعی در گیلان

قزوین -مریم نقدی     مدیرعامل شــرکت شهرک 
هــای صنعتی اســتان قزویــن گفت: احداث شــهرک 
کارگاهی و صنفی کفش دانســفهان بــا هدف حمایت از 
صنایع کوچک و کســب و کارهای فعــال منطقه در این 

حوزه کلید خورده است.
رضا صفاری ضمن بیان جزییان این خبر، اظهار داشــت: 
بیش از ۱۰۰ کارگاه تولید کفش و در زمینی به مساحت 
پنج هکتار بــرای احداث این شــهرک کارگاهی در نظر 
گرفته شــده و امور مربوط به تهیه و تملــک آن نیز آغاز 

شده است.
وی با اشاره به اینکه تمام حالت های جذب سرمایه گذار 
در این شــهرک کارگاهی پیش بینی شده، تصریح کرد: 
برخی کارگاه ها در این شــهرک از سوی شرکت شهرک 
های صنعتی احداث و بــه تولیدکنندگان در قالب اجاره 
واگذار خواهد شد و به برخی از سرمایه گذاران نیز زمین 

همراه با نقشه ساخت واگذار می شود.
به گفته صفــاری، احداث فروشــگاه عرضه مســتقیم 
محصولات کیف و کفش دانســفهان نیز در این شهرک 

پیش بینی شده است.
این مســوول حوزه شــهرک های صنعتی استان قزوین 
خاطرنشــان کرد: با ساخت شــهرک کارگاهی و صنفی 
دانفســهان، کارگاه های تولیدی کفش ساماندهی شده 
و صاحبان این صنف در یک فضای تولیدی مناســب می 

توانند نسبت به توسعه کسب و کار خود اقدام کنند.
مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی استان قزوین 
یادآور شــد: احداث این شــهرک کارگاهی در راستای 
تکمیل خوشه صنعتی کفش دانسفهان، کمک به صنایع 
و کسب و کارهای کوچک و همچنین ساماندهی آنها در 
زمینه برندسازی، تامین مواد اولیه، بازاریابی و صادرات 

انجام می شود.

 ساری -  سمیه ابوالحسنی شــهردار جویبــار بودجه 
امســال شــهرداری جویبار را ۱۰۰ میلیــارد تومان بیان 
کردوگفت: آسفالت معابر اصلی شــهر در دستور کار ما قرار 

دارد.
محمد حسین فقیه در نشست با اصحاب رسانه بودجه سال 
گذشته شهرداری را ۶۲ میلیارد تومان عنوان و گفت: با اقدام 
جهادی توانســتیم ۶۷ میلیارد تومان را محقق و از ســقف 

بودجه عبور کنیم .
وی با اعلام اینکه بودجه امسال شــهرداری جویبار به ۱۰۰ 
میلیارد تومان رســانده ایم ، افزود: در سال ۱۴۰۱ آسفالت 

معابر اصلی شهر در دستور کار شهرداری قرار دارد.
شهردار جویبار با بیان اینکه بعد ۱۱ماه از تصدی بنده بعنوان 
شهردار جویبار ، شــهروندان باید بدانند که چه کردیم و از 
برنامه های آتی شــهرداری اطلاع داشته باشند، افزود: یکی 
از مطالبات مهم شهروندان جویبار،وجود تفرجگاه و پارک 
در سطح شــهر بوده اســت و به همین منظور احداث پارک 
در خیابان های باغبان محله، ســراجکلا و کلاگرمحله را در 

دستور کار داریم .
محمد حسین فقیه با اشاره به اینکه نوسازی و تجهیز پارک 
المپیک را با این شرایط نابسامان آغاز کردیم ، اظهار داشت؛ 

در آینده نزدیک این پارک مورد بهره برداری قرار می گیرد.
وی خاطر نشــان کرد: برای کاهش هزینه ها ، نوســازی و 
تجهیز این پارک توســط خود مجموعه شهرداری صورت 

گرفته است.
شــهردار جویبار به احداث پارکها در فضای متراکم شهری 
برای ایجاد نشاط اجتماعی تاکید کردو افزود: امیدواریم در 
آینده نزدیک تعداد احداث پارک در محلات جویبار افزایش 

یابد.
فقیه یکی دیگر از مشکلات شهری را کمبود نیروی خدماتی 
در سطح شــهر جویباربیان کرد و گفت: شهرجویبار تنها با 
۸ نیروی پاکبان اداره می شــود ،  این در حالی اســت که به  
فعالیت حداقــل ۳۰ نیروی خدماتی در ایــن حوزه احتیاج 

داریم .

وینمازندران قز

  احداث تفرجگاه در محلات جویبار  احداث شهرک کارگاهی کفش دانسفهان کلید خورد

طی 6 ماه نخست سال ۱۴۰۱ صورت گرفت؛

  تحقق ۱۰۹ درصدی اهداف تولید فولاد مبارکه 

رئیس اداره امور مراتع اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 

استان خبرداد؛

ح مرتعداری   صدور طر
 برای 2 میلیون و ۵۰۰ هزار هکتار از اراضی  سمنان

 ســمنان -ســروش  رئیس اداره امور مراتع اداره کل منابــع طبیعی و 
آبخیزداری اســتان ســمنان از صدور طرح مرتعداری برای بیش از دو میلیون 

و ۵۰۰ هزار از اراضی استان خبر داد.
ســیدابوالفضل ولیئی اظهار کرد: از ســه میلیون و ۷۴۰ هزار هکتار مساحت 
مراتع استان ســمنان تا کنون بیش از دومیلیون و ۵۳۷ هزار هکتار طرح های 

مرتعداری تهیه و مصوب شده است.
وی گفت: پروانه چرای صادر شــده در مراتع مجوز استفاده موقت از مراتع بوده 
و به منظور مدیریت علمــی مراتع و تعیین ظرفیت دقیــق و پیش بینی پروژه 
های اصلاحی و احیایی اعم از عملیات بیولوژیک و بیومکانیک به منظور احیاء 
و توسعه پوشش گیاهی و ســایر مزایای دیگر اعم از اســتفاده از پتانسیل های 
گیاهان دارویی، پرورش زنبور عســل، گردشــگری ، دامپروری صنعتی و .... 
طرح های مرتعداری بــا اولویت طرح های مرتعداری تلفیقــی تهیه، مصوب و 

احاله مدیریت می شود.
ولیئی از بهره بــرداران مراتع بویژه مرتعداران و بهره بــرداران ذیحق در مراتع 
درخواســت کرد: در راســتای حفاظت و بهره برداری صحیــح از مراتع هرچه 
ســریعتر نســبت به تهیه طرح های تلفیقی مرتعداری با تکیه بر پتانسیل های 
مرتع منطبق بر ســامانه های عرفی به صورت مشــارکتی اقدام کند تا طرح ها، 
اقتصادی گردیــده و حفاظت از عرصه های منابع طبیعــی که جزء الویت های 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور اســت با مشارکت مجریان طرح ها 

در عمل محقق گردد.
رئیس اداره امور مراتع اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان ســمنان 
افزود: استان سمنان به لحاظ احیاء و توســعه رویشگاه های گیاهان دارویی در 

مراتع جزء استان های پیشرو است.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان:

۴۵ حلقه چاه غیرمجاز  در اردبیل مسدود شد
اردبیل-افســون جبارزاده مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره شــرکت 
آب منطقه ای اردبیل گفت: در اجرای طرح تعادل بخشــی ســال آبی گذشته 
با مســدودکردن ۴۵ حلقه چــاه غیرمجاز ۰.۶ میلیــون مترمکعب در مصرف 

آب های زیرزمینی صرفه جویی شد.
علی حیدری  گفت: در اجرای طرح تعادل بخشی سال آبی گذشته با شناسایی 
و مسدودکردن ۴۵ حلقه چاه غیرمجاز توســط بازرسین و گشت های ویژه آب 
این شــرکت در مجموع ۰.۶ میلیون مترمکعب در مصرف آب های زیرزمینی 

صرفه جویی شد.
وی با اشاره به تشدید نظارت و بازرســی های در حوزه آب گفت: به جز چاه های 
حاشیه رودخانه های دره رود و بالهارود تعداد ۱۰۰ حلقه چاه غیرمجاز با تخلیه 
سالانه ۱ میلیون مترمکعب شناســایی شــده که اقدامات قانونی مناسب در 

خصوص این موضوع در حال انجام است.
مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره شــرکت آب منطقه ای اردبیل تصریح کرد: در 
راستای تعیین تکلیف چاه های غیرمجاز فاقد پروانه قبل از سال ۱۳۸۵ حاشیه 
رودخانه های دره رود و بالهــارود مطالعات لازم انجام و ارســال گزارش نهایی 
جهت واگذاری تخصیص از منابع آبی ســطحی به شــرکت مدیریت منابع آب 

در حال انجام است.
حیدری افزود: با کاهش منصوبات ۱۹ حلقه چاه مجاز دارای اضافه برداشــت، 

۰.۵ میلیون مترمکعب در مصرف آب صرفه جویی شد.
مدیرعامل و رئیــس هیئت مدیره شــرکت آب منطقه ای اردبیــل ادامه داد:  
در حال حاضر تعداد ۸۰ دســتگاه کنتور هوشــمند و حجمی جهت نظارت و 

مدیریت مصرف آب بر روی چاه ها نصب شده است.
وی اجرای طرح داناب و ارتقا سواد آبی و همچنین تهیه اطلس اجتماعی آب را 

از دیگر اقدامات این شرکت برشمرد.

بازیافت بیش از ۷۰ درصد زباله شهر یزد

یزد-دره شیری خط پردازش ۳۰۰ تنی پســماند خانگــی شهر یزد مورد 
بهره برداری قرار گرفت، سیستمی که به گفته رئیس شورای اسلامی شهر یزد 

امکان بازیافت بیش از ۷۰ درصد زباله شهر یزد را فراهم می کند.
»عزیزالله ســیفی« در مراســم بهره برداری از خط پردازش ۳۰۰ تنی پسماند 
خانگی و رونمایی از دو دســتگاه سمی تریلر پیشــرفته، گفت: هرچه زباله ها 

بیشتر جمع آوری و بازیافت شود، شهری تمیزتر و زیبا تر خواهیم داشت.
وی ادامــه داد: برای بازیافــت بیشــتر و تخصصی تر، مقدمــات، تجهیزات و 
تأسیســاتی باید فراهم شــود تا به صورت کامل بازیافت صورت پذیرد و حالا با 
راه اندازی خط پردازش ۳۰۰ تنی پســماند خانگی ایــن کار بیش از پیش و به 
صورت تخصصی صورت می گیرد. به گفته ســیفی، شهرداری یزد از سال های 
گذشته به دنبال چنین دســتگاه پردازشی بوده اســت و اکنون جدید ترین و 
مدرن ترین تجهیزات دســتگاه پردازش بهره با هزینه بالغ بر ۲۶ میلیارد، بهره 
برداری شد. رئیس شورای شــهر تاکید کرد: همچنین اعتباری برای تفکیک  
زباله های تر و تبدیل به کود نیاز اســت. وی خاطرنشــان کرد: با بهره برداری 
این دســتگاه، بیش از ۷۰ درصد زباله ها به محیط زیست برمی گردد و مجددا 
استفاده می شود.  ســیفی از تمام افرادی که در راه اندازی این کارخانه فعالیت 
داشته اند به خصوص شهردار و اعضای شورای شهر تقدیر و تشکر کرد و گفت: 
شورای اسلامی شهر یزد نیز در ادامه این مسیر که نیازمند اعتبار، برنامه ریزی 

و خرید تجهیزات است همکاری و همیاری لازم را دارد.

برداشت ۱۰۰ درصدی برنج کشت اول در مازندران
سرپرســت معاونت بهبــود تولیــدات گیاهی جهاد  ســاری-امیری فر
کشــاورزی مازندران از برداشــت ۱۰۰ درصــدی برنج در کشــت اول مزارع 

شالیزاری استان خبر داد.
احسان عباســپور در جمع خبرنگاران با اشاره به برداشت برنج در کشت اول در 
۲۱۵ هزار هکتــار معادل ۱۰۰ درصد اراضی شــالیزاری  مازندران، اظهار کرد: 

۲۰۷ هزار و ۶۴ هکتار شالیزار استان به صورت مکانیزه برداشت شد.
سرپرست معاونت بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی مازندران با 
بیان اینکه سال زراعی جاری ۵۸ هزار و ۷۳۸ هکتار اراضی شالیزاری استان بعد 
از کشت اول برنج به کشت مجدد برنج و ۴۰ هزار و ۳۹۲ هکتار به پرورش رتون 
اختصاص یافت، افزود: امسال کشــت مکانیزه برنج در ۱۴۰ هزار و ۹۰۴ هکتار 

اراضی شالیزاری استان صورت گرفت.
عباسپور با اشــاره به اینکه ۱۴۷ هزار و ۶۵۸ هکتار اراضی شالیزاری استان به 
کشــت ارقام محلی اختصاص داشــت، از فعالیت ۱۸۷ واحد بانک نشاء برنج 
در استان خبر داد و گفت: امســال مبارزه با علف های هرز در ۴۲۸ هزار و ۲۱۶ 
هکتار، کرم ســاقه خوار برنج در ۱۴۶ هزار و ۱۶۳ هکتار و بلاست برگ و خوشه 

در ۱۱۸ هزار و ۵۲۵ هکتار اراضی شالیزاری استان انجام شد.
این مســئول با بیان اینکه ســال زراعی امســال ۳۳ هزار و ۶۳۶ هکتار اراضی 
شالیزاری استان تحت پوشش بیمه قرار گرفت، افزود: ۸۴ هزار و ۳۹۸ تن کود 

شیمیایی بین کشاورزان شالیکار استان توزیع شد.
وی میزان آب ذخیره شــده ســدهای اســتان را در حال حاضر ۱۷۶ میلیون 
مترمکعب و آب بندان ها را ۲۴۱ میلیون مترمکعب اعلام کرد و گفت: مازندران 
با ۲۱۵ هزار هکتار اراضی شــالیزاری ۴۲ درصد تولید برنج کشــور را به خود 

اختصاص داده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کارنامهبازارمسکندرنیمهاولسال
شــش ماهه ابتدای سال جاری در شــرایطی به پایان رســید که بازار 
مسکن پایتخت با سه نمایه شامل افزایش ۷6 درصدی معاملات، ایجاد 
انتظارات تورمی و متمایل شدن ظرفیت های ســرمایه ای از شمال به 

جنوب مواجه شد.
 بازار ملک شــهر تهران در ســال جاری از چند زاویه رفتاری متفاوت 
را نسبت به سال گذشــته نشــان داد. افزایش میزان رشد قیمت، رشد 
معاملات متناسب با توان خرید، کاهش خریدهای سرمایه ای و سبقت 
گرفتن میزان رشــد قیمت در مناطــق جنوبی از شــمال پایتخت از 

مشخصات بازار ملک در نیمه اول سال ۱40۱ است.
شش ماهه ابتدای ســال جاری در شــرایطی به پایان رسید که قیمت 
مســکن در شــهر تهران 26 درصد افزایش یافــت و از میانگین متری 
34.2 میلیون تومان در فروردین به 43.2 میلیون تومان در شهریورماه 
رســید. این در حالی است که شــش ماهه ابتدای ســال گذشته رشد 

قیمت مسکن در پایتخت 8 درصد بود.
تعداد معاملات نیز در شش ماهه ابتدای امســال نسبت نیمه اول سال 
گذشته ۷6 درصد رشــد کرد. عواملی همچون اســتقرار دولت، رونق 
نسبی ساخت و ســاز دولتی، انتظارات تورمی و اصلاح نظام یارانه ای در 
تحرکات بازار مسکن اثرگذار بود. البته از تیرماه معاملات روند کاهشی 
به خود گرفته و مقایســه نقطه به نقطه معاملات در شــهریور امســال 
نسبت به مدت مشابه ســال گذشــته از افت 22 درصدی قراردادهای 

خرید و فروش حکایت دارد.
اگرچه انتظار می رود در نیمه دوم ســال جاری تــا بهمن ماه بازار ملک 
در آرامش نســبی قرار گیرد، رونق این بازار در نیمه اول ســال از رکود 
نسبی فعالیتهای صنعتی و گسیل سرمایه ها به سمت دارایی های ثابت 
نشأت گرفت. البته برخلاف رنق ســال ۱399 جنس معاملات مقداری 

متفاوت بود.
بررسی ها نشــان می دهد به دلیل پر شــدن ظرفیت بازار ملک و عرضه 
بیش از تقاضا در شــمال شــهر تهران، تقاضای خریــد در هر دو گروه 
ســرمایه گذاری و مصرفی و همچنین تقاضای اجاره به ســمت مرکز و 

جنوب تهران متمایل شده است.
طی شش ماهه ابتدای سال جاری رشد قیمت مسکن در منطقه یک به 
عنوان گرانترین محدوده شهر تهران ۱5.9 درصد بود و به طور متوسط 
از ۷5 میلیون تومان در هــر متر مربع به 8۷ میلیون تومان رســید. در 
حالی که قیمت خانه در منطقه ۱6 در جنوب تهران با رشد 43 درصد به 
متری 25.9 میلیون تومان رسید. افزایش قیمت در منطقه ۱8 معادل 
40 درصد و در منطقه 20 بالغ بر 4۱ درصد بود. هم اکنون هر متر خانه 
در منطقه 20 معادل 23.6 میلیون تومان اســت. البته هیچ یک از سه 
منطقه مذکور در جنوب تهران جزو ۱0 منطقه ی پرتقاضا در شــهریور 

امسال محسوب نمی شوند.
پرمعامله ترین منطقه شــهر تهــران )منطقه پنج( نیز در شــش ماهه 
ابتدای سال جاری 28 درصد افزایش قیمت مســکن را به ثبت رساند 
و در قیمت 54.2 میلیون تومان در هر متر مربع قرار گرفت. رشد قیمت 
در منطقه 2 به عنوان دومین محدوده پرمعامله در تهران 3۱ درصد بود. 
اعداد و ارقام توضیح می دهد که از ظرفیت بازار در شمال تهران به طور 

محسوسی کاسته شده است.
روند رونق بازار مســکن از آذرماه سال ۱396 آغاز شــد. از آن زمان تا 
کنون قیمت مســکن در تهران به طور میانگین ۷49 درصد رشد کرده 
اســت. میزان افزایش قیمت طی بازه مذکور در منطقه یک تهران ۷2۱ 

درصد و در منطقه ۱8 در جنوب پایتخت 8۱۷ درصد بوده است.
با این حال قیمت مسکن در جنوب تهران تناسب بیشتری با وسع مالی 
خانواده ها دارد. همین مساله به ایجاد فشــار در مناطق جنوبی تهران 
منجر شده اما به دلیل آنکه اغلب ساخت و سازها طی یک دهه گذشته 
در نیمه شمالی تهران انجام شــده، در جنوب تهران عرضه کافی برای 
پاسخگویی به مشــتریان وجود ندارد. یکی از دلایل پایین بودن تعداد 
معاملات در مناطق جنوبی تهران پایین بــودن تعداد فایلهای مرغوب 

در این مناطق است.

مطابق پیش بینی ها روند نزولی بازار مســکن شــهر تهــران به لحاظ 
تعداد معاملات و کاهش نرخ رشــد قیمت که از تیرماه شروع شده بود 
در شهریورماه نیز ادامه پیدا کرد. بر اساس اعلام بانک مرکزی متوسط 
قیمت هر متر خانه در تهران به 43.2 میلیون تومان رســید که افزایش 
۱.۱ درصد نسبت به ماه قبل و 36.3 درصد در مقایسه با ماه مشابه سال 
قبل را نشان داد. این کمترین میزان افزایش ماهیانه قیمت از فروردین 

سال جاری تا کنون بود.
درخصوص معاملات نیــز فرآیند کاهش خرید و فــروش که از تیرماه 
شروع شده بود ادامه یافت.   شهریور  امسال 6033 فقره معامله مسکن 
در تهران منعقد شد که از کاهش 23 و 22.5 درصد به ترتیب نسبت به 

مرداد امسال و شهریور پارسال حکایت دارد.
اوج رونق بازار مسکن شهر تهران در شش ماهه اول سال جاری مربوط 
به خردادماه بود که ۱3 هزار و 8۷4 فقره معامله منعقد شــد. در تیرماه 
این رقم به ۱0 هزار و 294 فقره رســید. مردادماه ۷825 و شهریورماه 

6033 قرارداد خرید و فروش مسکن به امضا رسید.
شواهد و قرائن از ورود بازار مسکن به فاز رکود غیرتورمی حکایت دارد. 
البته معمولا بازار مسکن با توجه به پایان پیک جابه جایی از مهر تا بهمن 
به ثبات نسبی می رسد و سپس با حجم خرید و فروش های قبل از تغییر 
سال مواجه می شــود. بر این اســاس می توان انتظار داشت در صورت 
ادامه ی وضعیت فعلی اقتصاد در چهار ماه آینده آرامش نســبی بر بازار 

مسکن حاکم باشد.
کارشناســان نیز عمدتا بر ادامه ی ثبات بازار مسکن تاکید دارند. فرهاد 
بیضایی ـ کارشــناس مســکن درخصوص پیش بینی این بازار در نیمه 
دوم سال به ایســنا می گوید: اگر درآمدهای ارزی منجر به ثبات قیمت 
ارز شود بازار مســکن می تواند رونق غیرتورمی را داشته باشد و زیر نرخ 
تورم افزایش قیمت پیدا کند. اگر بدون درآمدهای ارزی، ثبات نرخ ارز 
را داشته باشیم رکود مســکن همراه با ثبات قیمتی را خواهیم داشت. 
احتمال ســوم یعنی افزایش قیمت ارز با احتمال رشــد قیمت مسکن 

همراه می شود.
به نظر می رسد رکود صرفا در بخش هایی اتفاق افتاده که عرضه بیش از 
تقاضا رخ داده و قیمت ها فاصله ی شدیدی با توان متقاضیان پیدا کرده 
است. بر این اساس مناطق برخوردار کلانشهرها، آپارتمان های لوکس 

و بزرگ متراژ در رکود به سر می برد.
در این خصوص سعید آســویار ـ عضو انجمن انبوه سازان  استان تهران 
می گوید: کســانی که آپارتمان لوکس دارند با فروش یک آپارتمان در 
تهران می توانند سه تا چهار آپارتمان در استانبول بخرند. از قبل هم در 
بخش واحدهای لوکس خرید و فروشی وجود نداشت. اما آپارتمان های 

متراژ کوچک در تهران، کرج و پردیس از رونق مناسبی برخوردار است.
وی تاکید کرد: در حال حاضر متقاضیان مصرفی وارد بازار می شــوند؛ 

زیرا این تصور وجود دارد که اگر نخرند از تورم عقب می مانند.

فقط۶درصدمنابعبانکیبهبخشمسکن
اختصاصیافت

 رییس کانون انبوه ســازان گفت: فقط 6 درصد تخصیص منابع بانکی 
به بخش مســکن اختصاص یافته اســت که آن هم به دلیل مشارکت 
بانک مسکن بوده و ســایر بانک ها با طرح نهضت ملی مسکن همکاری 

نمی کنند.
»ســید محمد مرتضــوی« درباره تحقــق تخصیص منابــع بانکی به 
طرح بزرگ نهضت ملی مســکن، افزود: در قانون جهش تولید مسکن 
پیش بینی شده که 20 درصد منابع تسهیلاتی بانک ها به حوزه مسکن 
اختصاص پیدا کنــد، اما بانک ها تا کنون در طرح نهضت ملی مســکن 

همکاری نکردند.
وی توضیح داد: برنامه ای کــه دولت اعلام کــرد تخصیص 20 درصد 
منابع بانکی در غالب تســهیلات به متقاضیان بود، سوال این است که 

چند درصد تخصیص منابع محقق شد؟.
رییس کانون انبوه ســازان گفت: فقط بانک مســکن بــه عنوان بانک 
تخصصی حوزه مســکن در اجرای طرح بزرگ  نهضت ملی مشــارکت 
کرده و حتی گسترده تر از سالیان گذشــته در سال قبل و 6 ماه نخست 

امسال مشارکت مالی داشته است.
به گفته مرتضوی، در سال ۱400 فقط 6 درصد سرمایه گذاری بانکی در 
بخش مسکن محقق شــد که بخش قابل توجهی از آن از از سوی بانک 
مسکن صورت گرفت.به گفته رییس کانون انبوه سازان، بانک ها تمایل 
خاصی به ســرمایه گذاری در بخش تجارت و خدمات دارند و تخصیص 
منابع در بخش خدمات و بازرگانی را به بخش مسکن ترجیح می دهند؛ 
چراکه منابع ســرمایه گذاری شده در ســایر بخش ها در کوتاه مدت به 

بانک ها بازمی گردد و تجدید منابع صورت می گیرد.
وی تاکید کرد: در واقع با وجود اینکه ریســک سرمایه گذاری در بخش 
مسکن کمتر اســت، اما از آنجایی که بازگشــت منابع طولانی تر است، 
بانک ها منابع خود را به بخشــی اختصاص می دهند که امکان تجدید 
منابع را زودتر فراهم کند.رییس کانون انبوه ســازان ادامه می دهد: به 
غیر از عدم تمایــل بانک ها موضوع محدودیت منابــع بانکی هم وجود 

دارد، منابع کافی برای تخصیص در بانک ها وجود ندارد.
مرتضوی گفت: قرار بود در ســال، 400 هزار میلیارد به حوزه مســکن 
اختصاص یابد، با وضعیت فعلی نمی توانیم در چنین سطحی امیدوار به 
تامین مالی باشــیم، ضمن اینکه عقب ماندگی تخصیص تسهیلات را از 
سال قبل هم داریم.وی اضافه کرد: حتی تهدید دولت که جرایم مالیاتی 
به بانک های متخلف تعلق می گیرد، راهگشــا نیست و بانک ها جرایم را 

به جان می خرند، اما در طرح مشارکت نمی کنند.
رییس کانون انبوه سازان گفت: در غالب تسهیلات تکمیلی و دستوری 
در دهه گذشــته نیز بانک ها با شــیوه های مختلف فــرار در پرداخت 

تسهیلات داشتند.

مرتضوی ادامه داد: راه حل این است که بانک هایی که در حوزه مسکن 
به صورت اختصاصی تصمیم به مشارکت و فعالیت دارند تقویت شوند. 
منابع مالی این بانک ها تقویت و یارانه هایی بــه این بانک ها اختصاص 
یابد تا بتواند موثر عمــل کرده و ترغیب شــوند. در این صورت کیفیت 
پرداخت تسهیلات افزایش یافته که تاثیر مســتقیم در کاهش قیمت 
مســکن و افزایش تولید دارد. تزریــق منابع به ســهولت اجرای طرح 

مسکنی منجر می شود.
به گفته وی، بر اســاس هدف دولت مبنی بر ساخت چهار میلیون واحد 
مسکونی در طی چهار ســال باید تاکنون پروژه به پیشرفت حدود 25 
درصد می رسید اما سوال این است با این مشترکت بانک ها و دستگاه ها 
در تامین منابع مالی و تخصیص زمین آیا آمــار مذکور تاکنون محقق 

شده است؟

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد
رونقبازارمسکنباراهاندازیصندوقاملاک

ومستغلات
یک کارشــناس بازار ســرمایه گفت: تاکنون جای صنــدوق املاک و 
مستغلات در سبد سرمایه گذاری ســهامداران خالی بود که با توجه به 
موافقت سازمان بورس در تاسیس این صندوق می توان انتظار داشت با 
عرضه آن در فرابورس منتظر استقبال ســرمایه گذاران از این صندوق 
باشــیم.»نیما میرزایی« به مجوز تاســیس املاک و مستغلات اشاره 
کرد و افزود: بحث ســرمایه گذاری در املاک یکی از روش های جذاب 
ســرمایه گذاری در دنیا بوده و در ایران با توجه به نگاه اجتماعی که در 

مورد ملک وجود دارد، این جذابیت دوچندان است.
وی استفاده از این ابزار را یک اتفاق بزرگ و مبارک دانست و تاکید کرد: 
چنین تصوری وجود دارد که با اســتفاده از این ابزار بخش قابل توجهی 
از ســرمایه گذاران در این حوزه فعال می شــوند؛ چراکه با خرید از این 
صندوق و تنوع بخشی در پرتفوی ضمن کاهش ریسک معاملات، قادر 

به دریافت بازدهی متعادل در شرایط مختلف خواهند بود.
میرزایی به مزایای استفاده از این صندوق اشاره کرد و افزود: خریداران 
می توانند با مبالغ بســیار کمتر خرید کنند که در واقعیت این موضوع 

پیش از این عملًا غیرممکن یا با دشواری زیادی همراه بود.
این کارشناس بازار سرمایه اضافه کرد: علاوه بر آن بحث دریافت اجاره 
اســت که ســرمایه گذاری در این صندوق را مولد می کند و متناسب با 
متراژی که خرید انجام شــده،خریدار می تواند اجاره دریافت کند، این 
مزیت از جمله مسایلی است که می تواند ســبب افزایش جذابیت این 

صندوق ها شود.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی خاطرنشــان کرد: با راه اندازی صندوق 
املاک و مستغلات  کشور، روش های سنتی در خصوص خرید و فروش 

املاک به روزتر و کاهش هزینه ها با مدیریت بهتری انجام می شود.
وی اضافه کرد: ریسک هایی که در روش های سنتی در خصوص خرید 
و فروش ها ســرمایه گذاران متحمل می شدند نســبت به نوع خریدی 
که داشــتند مثل صحت ســنجی املاک، هزینه، زمان زیاد و ... در این 

صندوق کاهش پیدا کرده و به صفر می رسد.
میرزایی در پایان بیان داشــت: به نظر می رســد این اقــدام یک تغییر 
پارادایم در زمینه معاملات املاک است، زیرا اســتفاده از این ابزار یک 
نقطه شروعی است که می تواند در ســال های آینده گسترش پیدا کند 
و روش ســنتی را با همه مخاطراتش به مرور تغییر دهد و مورد استقبال 

سرمایه گذاران هم قرار بگیرد.
پس از صــدور موافقت اصولــی صنــدوق ســرمایه گذاری املاک و 
مستغلات)REIT( توسط سازمان بورس و اوراق بهادار، اولین صندوق 

با موضوع مذکور اواخر شهریور نزد اداره ثبت شرکت ها به ثبت رسید.
نخســتین صندوق املاک و مستغلات کشــور بر روی یک ملک اداری 
با متراژ مفید حــدود 900 مترمربع و عمر حدود ۱4 ســال در خیابان 
ملاصدرای تهران تاســیس شده اســت.پیش بینی شــده در صورت 

تکمیل مدارک، پذیره نویسی این صندوق در ماه جاری انجام شود.
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معاون بانک مرکزی پاسخ داد

چراروندپرداختوامودیعهفرزندسومکُنداست؟

خریدار  معاون بانک مرکــزی گفت:در صورت 
ارائه دسترســی لازم بــرای اســتعلام وضعیت 
متقاضی از لحاظ داشــتن یا نداشــتن مسکن از 
ســوی وزارت راه، پرداخت تســهیلات مسکن 
خانوارهای فاقد مسکن دارای فرزند سوم سرعت 
می گیرد. به نقل از بانک مرکزی، مهدی صحابی 
درباره وام ودیعه مســکن گفت: تا تاریخ ۱2 مهر 
ســال جاری تعداد ۱3۱ هزار فقره پرونده در این 
باره تشکیل شده اســت که از این تعداد 94 هزار 
نفر به میزان 53.500 میلیارد ریال تســهیلات 

دریافت کرده اند. 
معــاون اداره اعتبارات بانک مرکــزی درباره وام 
فرزندآوری یادآور شــد: تا تاریــخ مذکور، تعداد 
400 هزار نفر بــه مبلغ ۱62 هــزار میلیارد ریال 

موفق به دریافت این تسهیلات شدند.
همچنین به گفته این مقام مسئول بانک مرکزی 

تا تاریخ ۱2 مهر تعداد 50۷ هزار نفر به مبلغ ۷00 
هزار میلیارد ریال از تســهیلات قرض الحســنه 
ازدواج بهره مند شــدند که این امر حاکی از رشد 
65 درصدی نســبت به مدت مشابه سال گذشته 

است.
معاون اداره اعتبارات بانــک مرکزی در خصوص 
پرداخت تســهیلات مســکن خانوارهای دارای 
فرزند سوم گفت: بر اســاس جز 3 بند الف تبصره 
۱6 قانون بودجه سال جاری مقرر شده است برای 
خانوارهای فاقد مســکن که فرزند ســوم آن ها از 
سال ۱399 به بعد متولد شــده است، تسهیلات 
200 میلیــون تومانــی ودیعه، ســاخت و خرید 
مسکن پرداخت شود. بر این اساس بانک مرکزی 
نیز سهمیه بانک ها و آئین نامه مربوطه را به شش 
بانک پست بانک، تجارت، صادرات، توسعه تعاون، 

کشاورزی و مسکن ابلاغ کرده است.

صحابی با بیان اینکه قانونگذار به صراحت اشــاره 
کرده است که این تســهیلات باید به خانوارهای 
فاقد مســکن پرداخت شــود، تأکید کرد: یکی از 
مشکلات پیش روی شــبکه بانکی برای پرداخت 
این تسهیلات آن اســت که بانک عملًا امکانی را 
برای کنترل این مهم که متقاضی فاقد مســکن 
اســت یا خیر را ندارد؛ بنابراین مقرر شــده است 
وزارت راه و شهرســازی این اطلاعات را به منظور 
اســتعلام به صورت برخط در اختیار بانک ها قرار 

دهد.
وی تاکید کــرد: در صورت ارائه دسترســی لازم 
برای اســتعلام وضعیت متقاضی از لحاظ داشتن 
یا نداشتن مسکن از سوی وزارت راه و شهرسازی، 
پرداخت تســهیلات مســکن خانوارهــای فاقد 
مسکن دارای فرزند ســوم توسط بانک ها سرعت 

خواهد گرفت.

خریدار  عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
گفت: تغییر تعریف شــورای پول و اعتبار اختلال 
در شــفافیت بانک مرکزی ایجاد کرده اســت که 

بانک مرکزی باید پاسخگو باشد.
در میز اقتصــاد آقایان ســید عباس عباســپور 
کارشناس حوزه پولی و بانکی، مجتبی رضاخواه 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس و قیطاسی 
دبیر شــورای هماهنگی بانک هــای دولتی به 
موضوع وام هــای کلان، تخلفــات و راه های 
پیشــگیری پرداختند و به ســوالات زیر پاســخ 

دادند.

 آیا بانک مرکزی فهرســت وام گیرندگان 
تسهیلات کلان را منتشر کرده است؟

آقای عباسپور: سرمایه پایه، پشتوانه و پایه بانک 
هاســت که چند تا بانک ســرمایه پایــه منفی و 
تعدادی هم ســرمایه پایه پایین دارند. بانک هایی 
که سرمایه پایه منفی دارند، ریسک اعتبار بشدت 

بالایی دارند.
براساس ریسک اعتباری بانک ها، بانک هایی که 
سرمایه پایه مثبت دارند باید اطلاعاتشان منتشر 
شــود، بدین منظور تغییراتی در مصوبه شورای 

پول و اعتبار باید صورت گیرد.

 چه دلیلی وجود داشت که شورای پول و 
اعتبار تعریف وام های کلان را تغییر داد؟

آقای رضاخواه: در مجلس ایــن مصوبه به منظور 
شفافیت گذاشته شــد، بنابر آنچه مد نظر مجلس 
بوده اطلاعــات تســهیلات کلان باید منتشــر 
می شد. این درحالی اســت که قانون را بر مبنای 
تعریف شــورای پول و اعتبار نوشتیم که بعد از آن 
که به مرحله اجرا رسید، شورای پول و اعتبار آن را 

تغییر داد که این امر بیانگر دور زدن قانون است.

 آیا تغییر تعریف تسهیلات کلان منطقی و 
قانونی است؟

آقای قیطاســی: در خصوص بحث های تعهدات 
و تســهیلات کلان تعریف های متعددی داریم، 

تســهیلات کلان معادل ۱0 درصد اعتبارات پایه 
بانک هاست. بدین منظور بانک ها مکلفند که در 
راستای شفاف سازی هر سه ماه یکبار تسهیلات 

از سقف ۱00 میلیارد تومان به بالا را اعلام کنند.
در خصــوص اشــخاص مرتبط با بانــک تفاوتی 
وجود دارد به طوری که تا 3 ســرمایه بانک امکان 

پرداخت تسهیلات به این اشخاص وجود دارد.

 براســاس فهرست منتشــر شده بانک 
مرکزی تخلفی صورت گرفته است؟

آقای عباسپور: در بخش تســهیلات کلان بانک 
تجــارت با ســرمایه پایــه منفی مقــدار زیادی 
تســهیلات پرداخت کرده است، ســپس بانک 
گردشــگری ۱0 برابر، پارســیان 9 برابر، آینده 
6 برابر، اقتصــاد نوین 6 برابر ســرمایه پایه منفی 
تســهیلات پرداخت کردند. بانک های ســامان و 

پاسارگاد هم تخلفاتی داشتند.
تمامی این بانک ها بالاتر از حد آیین نامه شورای 
پول و اعتبــار تســهیلات پرداخــت کردند. در 
خصوص اشــخاص مرتبط که رابطــه حقیقی و 
ســهامی دارند، بانک تجارت به رغم سرمایه پایه 
منفی وارد این پروسه شد. همچنین گردشگری 
40 برابر و پارسیان، ســامانه و پاسارگاد تخلفاتی 

داشتند.

 براساس قانون بانک مرکزی چه وظیفه ای 
در خصوص نظارت با بانک های متخلف دارد؟

آقای رضاخــواه: هدف قانــون گذار از افشــای 
تســهیلات کلان آنچه مشخص اســت، بانک ها 
نقدینگی خــارج از چارچوب قانون ایجاد می کند 
که این موضوع منجر به تورم می شود؛ لذا در قانون 
گفتیم، بانکــی که بالاتر از چارجوب تســهیلات 
می دهد باید مشــخص شــود که چــه گروه ها و 
نهاد هایی این وام را دریافــت کردند. حال تغییر 
تعریف شــورای پول و اعتبار اختلال در شفافیت 
بانک مرکزی ایجاد کرده اســت که بانک مرکزی 
باید پاســخگو باشــد. این موضــوع را به رئیس 

جمهور هم اعلام کردیم.

راهــکار دیگری هــم بــرای بررســی تخلفات 
وجود دارد، بدیــن منظور از دیوان محاســبات 
می خواهیم کــه این موضــوع را بررســی کند. 
بانک مرکزی هــم چند ابزار در اختیــار دارد  که 
در صورت مشخص شــدن تخلف بانک ها، باید به 

میزان تخلف بانک مربوط را جریمه کند.  
آقای قیطاســی: یک طرفه قضاوت کــردن کار 
درستی نیســت، اگر موضوعی در خصوص بانک 
مرکزی است، حتما باید با حضور نمایندگان بانک 
مرکزی باشــد. اما به طور کلی بحث شفاف سازی 
باید از اعطای تســهیلات جدا کــرد. بنابر قانون 
بودجه در بحث شفاف ســازی میزان تسهیلات 
روی ســقف ۱00 میلیارد تومان در پایان هر سه 
ماه باید صورت گیــرد. اگر بانک هــا بیش از 20 
درصد ســرمایه پایه تســهیلات پرداخت کرده 
باشــد، هیئت انتظامی بانک مرکزی بنابر قانون 

رسیدگی می کند.

 آخرین وضعیت ســامانه ســمات بانک 
مرکزی توضیحی بفرمایید؟

آقای قیطاسی: سامانه ســمات اطلاعات لازم در 
خصوص اعطای تســهیلات در آن ثبت می شود 
که هم اکنــون آمار ۱3 بانک در شــش ماهه دوم 

سال منتشر می شود.
آقای عباســپور: اگر نظــارت کافی بــر فرآیند 
تســهیلات دهی در ســامانه ســمات بــود، هم 
اکنون شــاهد این حجم از تخلفات نبودیم. بانک 
مرکزی این ادعا را دارد که از طریق این ســامانه 
به تســهیلات اعطایی بانک ها اشــراف دارد چرا 
که در این ســامانه اطلاعات تســهیلات گیرنده، 
میزان تسهیلات و اطلاعات فرد در خصوص امور 
مالیاتی، چک و ... بررســی می شود. این درحالی 
اســت که ۱0 تا 20 درصد در خصوص این سامانه 

کار اجرایی شده است.
با وجود تخلف بانک آینده در خصوص تسهیلات 
به میزان 80 برابــر پایه پولی، بحث شــفافیت و 
اصلاح ساختار بانک مرکزی و رفع تعارض منافع 

در بانک مرکزی از اهمیت بالایی برخوردار است.

وزیر

 وزیر راه و شهرســازی در دیدار 
با نخســت وزیر ســوریه با اشاره 
به لزوم گســترش همکاری های 
مشــارکت  بــر  اقتصــادی 
شرکت های ایرانی در زمینه های 
بازرگانی و تجاری و همچنین در 
پروژه های ساخت بزرگ مسکن 

تأکید کرد.
 »رســتم قاســمی« وزیــر راه و 
شهرســازی در ســفر به دمشق 
در دیدار با »حســین عرنوس«، 
نخست وزیر ســوریه بر حمایت 

تهران از ســوریه تاکیــد و اظهار 
داشــت: ایران در کنــار مردم و 

دولت سوریه می ایستد.
وی افــزود: مــا در حوزه هــای 
مختلف به ویــژه اقتصــادی در 
کنار سوریه هســتیم و می توانیم 
همکاری های خوبی داشــته و در 
زمینه های بازرگانــی و تجاری و 
همچنین در پروژه های ســاخت 
بزرگ مسکن مشــارکت داشته 

باشیم.
دیــدار،  ایــن  در  همچنیــن 

نخســت وزیر ســوریه با تشکر 
از رهبــر معظم انقــلاب، مردم و 
دولت جمهوری اســلامی ایران، 
گفت: از شــرکت های ایرانی که 
مایل به سرمایه گذاری در سوریه 

هستند استقبال می کنیم.
حســین عرنوس در ایــن دیدار، 
با اشــاره به حمایت هــای همه 
جانبه جمهوری اســلامی ایران 
از مردم و کشــور ســوریه، اظهار 
داشــت: از رهبر، مــردم و دولت 
جمهــوری اســلامی ایــران به 

خاطر حمایت های همه جانبه و 
مستمر از سوریه تشکر و قدردانی 
ســوریه  می کنم.نخســت وزیر 
افزود: در شرایط سختی که برای 
تامین نفت و مشتقات آن مواجه 
هستیم، از ایران تشکر می کنیم 
که برای تامین نفــت به ما کمک 
می کنــد.وی عنوان کــرد: ما در 
محاصره ناعادلانــه ای قرار داریم 
و از ســرمایه گذاران ایرانــی که 
مایل به حضور در سوریه هستند 

استقبال می کنیم.

شرکتهایایرانیبرایحضوردربازارمسکنسوریهآمادگیدارند

مسکنمسکن

تغییر تعریف تسهیلات کلان عاملی برای کاهش شفافیت

بانکمرکزیبایدپاسخگویتخلفبانکهاباشد


